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I. Charakteristika chovu včel v České republice a vývoj členské 

základny ČSV o. s/ČSV z. s. v letech 2011 - 2015 

 

Charakteristika chovu včel v ČR   

Chov včel na území České republiky se především opírá o zájmové včelaře s počtem do 

patnácti včelstev. Počet včelařů s vyšším počtem včelstev, podnikatelů a včelařských farem za 

sledované období se podstatně nezvýšil. Na území České republiky se chová včela 

medonosná, Apis mellifera carnica. Ostatní poddruhy Apis mellifera nejsou na území České 

republiky systémově zastoupeny. 

 

Český svaz včelařů, z. s.  

Český svaz včelařů, z. s. (dále jen ČSV), je zapsaný spolek (v souladu se zák. č. 89/2012 Sb. 

Občanský zákoník) a je jediným spolkem působícím v oboru včelařství s celostátní působností 

a pokrytím celého území České republiky. Český svaz včelařů je tvořen Základními 

organizacemi ČSV a Okresními organizacemi ČSV (v postavení pobočných spolků s plnou a 

neomezenou právní subjektivitou) a Krajskými koordinačními výbory ČSV. Republikový výbor 

ČSV vedle toho vytváří své odborné poradní orgány – komise. Statutárním orgánem Českého 

svazu včelařů je Republikový výbor ČSV, který je tvořen zástupci každého okresu. Republikový 

výbor volí předsednictvo, stanovuje počet členů předsednictva, volí předsedu a 

místopředsedy ČSV. Navenek jedná za Český svaz včelařů předseda ČSV a tajemník 

sekretariátu ČSV.  

 

Vývoj členské základny ČSV 

V letech 2011 – 2015 pokračoval nárůst počtu včelstev, včelařů a členů ČSV. 

V období 2011 – 2015 došlo k nárůstu počtu včelstev, včelařů a členů ČSV oproti minulému 

volebnímu období. Pro srovnání, v roce 2005 chovalo 49.824 včelařů celkem 525.560 včelstev 

a roku 2009 došlo k poklesu počtu včelařů na 46.033 včelařů s 497.946 včelstvy, z toho bylo 

44.768 členů ČSV s 487.346 včelstvy.  

2011 

V roce 2011 chovalo 48.057 chovatelů 565.419 včelstev, z toho 46.723 včelařů 

organizovaných v ČSV, o. s., 552.964 včelstev. Meziroční nárůst tak činí 1.430 včelařů a 35.637 

včelstev. 

2012 

V roce 2012 chovalo 48.132 chovatelů 540.705 včelstev, z toho 46.877 členů ČSV 528.123 

včelstev. Počet členů ČSV, o. s. (dále jen ČSV) vzrostl o 401 a počet včelstev se meziročně 

snížil o necelých 25 tisíc. ČSV zastupoval v závěru roku 2012 celkem 97,39 % chovatelů včel s 

97,67 % včelstev. 

2013 

Na konci roku 2013 chovalo v ČR 48.880 chovatelů 553.040 včelstev, z toho je 47.505 členů 



ČSV (tj. 96,6 %) 537.137 včelstev (97,1 %).  

2014 

Na konci roku 2014 chovalo v ČR 50 505 chovatelů 603 392 včelstev, z toho je 49 045 členů 

ČSV (tj. 97,1 %) 588 060 včelstev (97,4 %), k 30. 6. 2015 pak bylo evidováno 54 599 chovatelů 

s 571 599 včelstvy. 

2015 

Ke dni 25. 11. roku 2015 počet všech členů ČSV byl 52.918.  
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Přehled členů dle počtu včelstev za období 2011–2014 (*statistika 2015 dosud neuzavřena) 

 

Přehled počtu členů ČSV dle počtu včelstev za období 2011 - 2014  

   2011 2012 2013 2014 

Počet včelařů s 1 - 5 včelstvy 17 047 18 531 18 725 18 461 

Počet včelařů s 6 - 10 včelstvy 14 041 13 864 13 844 14 482 

Počet včelařů s 11 - 15 včelstvy 6 042 5 595 5 820 6 181 

Počet včelařů s 16 - 30 včelstvy 6 468 6 030 6 185 6 648 

Počet včelařů s 31 - 100 včelstvy 2 894 2 644 2 707 3 053 

Počet včelařů s 101 - 150 včelstvy 111 103 118 102 

Počet včelařů - počet včelstev nad 150 120 110 106 118 
 

 

Grafické znázornění vývoje počtu včelařů podle počtu včelstev za jednotlivé roky 

 

 



II. Plnění úkolů uložených IX. sjezdem ČSV 

Úvod 

   Usnesením IX. sjezdu ČSV v prosinci 2010 byly stanoveny Hlavní úkoly Českého svazu 

včelařů, které byly následně rozpracovány do dílčích jednotlivých úkolů. 

Plnění těchto úkolů bylo ve sledovaném období jednak výrazně ovlivněno personální 

destabilizací a obměnou v nosných funkcích, jak v předsednictvu RV ČSV, tak v obsazení 

vedoucích funkcí sekretariátu ČSV, jednak tím, že úkoly byly stanoveny na celé období a 

nereflektovaly potřeby, které nastaly v průběhu volebního období. 

 

   V roce 2010 byl předsedou ČSV, zvolen přítel Ing. Josef Mandík, místopředsedou Mgr. 

Václav Sciskala a MVDr. Miloslav Peroutka, CSc. V listopadu 2011 předseda ČSV, Ing. Josef 

Mandík podal z osobních zdravotních důvodů rezignaci na funkci předsedy ČSV. Republikový 

výbor ČSV rozhodl o svém volebním zasedání v lednu 2012 v Hotelu Legie, v Praze.  

Na tomto zasedání Republikového výboru ČSV byl zvolen předsedou ČSV př. RNDr. Václav 

Švamberk, místopředsedou př. Vlastimil Dlab a př. doc. Ing. Jaroslav Hrabák, Ph.D. 

V listopadu 2013 rozhodl Republikový výbor ČSV o odvolání předsedy a celého 

předsednictva RV ČSV, a rozhodl o volebním zasedání RV ČSV v lednu 2014, opět v Hotelu 

Legie, v Praze. 

Na tomto zasedání byl zvolen z pěti kandidátů předsedou ČSV př. JUDr. Karel Brückler, 

zvolil místopředsedy Mgr. Václav Sciskalu a doc. Ing. Jaroslav Hrabáka, Ph.D. 

Obměnou procházelo i personální složení předsednictva RV ČSV. 

 

   Podstatná personální změna v daném období byla i na obsazení funkce tajemníka. Po IX. 

sjezdu funkci tajemníka opustil dlouholetý tajemník př. MVDr. Miloslav Peroutka, který byl 

zvolen členem Republikového výboru ČSV a tajemníkem byl v roce 2011 jmenován př. Ing. 

Rudolf Peleška. Funkci vykonával a ukončil v roce 2012, v roce 2013 do ledna 2014 byl 

tajemníkem př. Ing. Petr Krejčík, který v lednu 2014 požádal o uvolnění z funkce. Od února 

2014 byla pověřena funkcí tajemníka právnička ČSV př. Mgr. Jarmila Machová, s příslibem 

výkonu funkce tajemníka do konání X. sjezdu. V průběhu léta 2014 př. Mgr. Jarmila Machová 

podala rezignaci na výkon funkce tajemníka a následně ukončila pracovní poměr v ČSV.   

Nastalá personální krize byla překlenuta jmenováním tehdejšího člena předsednictva RV ČSV 

př. Milana Petrů novým tajemníkem ČSV. 

 

Plnění Hlavních úkolů      

   Zpráva o plnění Hlavních úkolů uvedených v této části plyne z průběžných ročních Zpráv o 

plnění Hlavních úkolů daných IX. sjezdem ČSV, které byly každoročně schvalovány 

Republikovým výborem ČSV.  
 

 

 

 

 



II. I. Hájit zájmy členů ČSV při jednání se zákonodárnými a výkonnými orgány státu 

 

Představitelé ČSV musejí být komunikativní k orgánům státní správy, hlavně k MZe, MF, MŠMT, 

MMR. 

T: úkol stálý Z: PRV 

V daném období představitelé ČSV průběžně jednali se zákonodárnými i výkonnými orgány státní správy, 

především MF ČR a MZE ČR. Mimo jiné probíhala jednání s vedením a členy zemědělského výboru PSP ČR. 

Cílem jednání bylo i v době všeobecných úsporných opatřen zajistit jak dotaci pro ČSV jako občanské 

sdružení, tak i pro chovatele včel podle titulu 1.D. 

ČSV se aktivně zapojil i do připomínkového řízení rostlinolékařského, veterinárního i občanského zákona. 

Z titulu členství a v rámci spolupráce s Agrární komorou ČR má možnost účastnit se i připomínkového řízení 

všech zákonů dotýkajících se chovu včel, životního prostředí i zemědělské výroby. 

Uskutečnila se jednání s cílem přijetí Českého včelařského programu na následující tři roky (2013 – 2016) a 

na základě tohoto programu projednání a schválení zásad dotačního titulu s využitím kombinovaných 

dotačních prostředků EU a ČR (VN č. 197/2005 Sb.). V současné době probíhají jednání k tvorbě dalšího 

Včelařského programu na období 2016 – 2019, a s tím spojená novela VN č. 197/2005 Sb.  

Proběhlo také několik jednání k problematice úpravy vyhlášky 299/2003 Sb. Jednání neinicioval koncem 

roku 2012 ČSV a úprava směřovala proti zásadám, které prosazoval ČSV společně s VÚVč. Nakonec bylo 

dosaženo kompromisní řešení ve výši 15 % a více klinicky pozitivních včelstev pro rozhodnutí o likvidaci 

celého stanoviště. ČSV byl od počátku proti limitu, VÚVč navrhoval nižší limit (10%), původní návrh byl 25 

%.  

S legislativní úpravou problematiky zdraví včel nebyl ČSV spokojen a Komise pro zdraví včel spolupracovala 

se SVS ČR především v roce 2014 na novém návrhu prováděcí vyhlášky, která by měla nahradit vyhl. č. 

299/2003 Sb. Tento návrh vyhlášky je vázán na přijetí novely veterinárního zákona a dosud tento návrh 

vypracovaný SVS ČR nebyl uvolněn do vnějšího připomínkového řízení. ČSV se vyjádřilo k novele zákona o 

veterinární péči.  

Ve sledovaném období, především v roce 2014/2015 proběhly jednání s ÚSKVLB Brno k otázce distribuce 

léčiv, a jednání s SZPI k otázce problematiky falšování medu a dovozu medu ze zemí mimo EU. 

Jednání probíhala i na ostatních jmenovaných institucích a AK ČR, včetně sněmu AK ČR v Olomouci. 

Podařilo se získat finanční podpory z MZe i MMR. Především rok 2014 a rok 2015 byl zatížen řadou 

kontrolních akcí, (dílem iniciovaných anonymními podáními) ze strany MZe, SZIF a FÚ, v rámci kontrol 

čerpání dotačních prostředků a daňových předpisů. 

Uskutečnila se také jednání na MZe a MŽP s cílem objasnit rizika možného rozšíření chovu včely tmavé a 

nalezení přijatelného řešení.  

Úkol byl plněn.  

 

Funkcionáři ČSV na všech stupních komunikují se samosprávou a státní správou na své úrovni, 

hájí zájmy členů ČSV na regionální a místní úrovni. 

T: úkol stálý Z: ZO, OO, KKV, PRV 

ZO ČSV: základní organizace ČSV na své úrovni jsou v kontaktu s místně příslušnými městskými a obecními 

úřady za účelem získávání podpory pro svoji činnost, a to jak materiální, (dotace, příspěvky, granty), tak i 



morální, (účast zástupců samosprávy obcí a měst na akcích pořádaných základními organizacemi). O jejich 

aktivitě a činnosti vypovídají příspěvky v časopise Včelařství.  

OO ČSV: okresní organizace v současné době nemají partnera na úrovni samospráv, zato komunikují na 

úrovni státní správy s KVS – inspektoráty jednotlivých okresů, a přímo nebo prostřednictvím KKV s 

Krajskými úřady 

KKV ČSV: i když tyto složky stojí mimo strukturu s právní subjektivitou, v části krajů hrají velkou roli při 

jednání k orgány samosprávy. V této oblasti je nutné vyzvednout především činnost KKV na území 

moravských krajů, zejména při přípravě krajských dotací. V současné době jen některé kraje poskytují 

dotace jak pro jednotlivé včelaře, tak i okresní organizace. Chybí koordinace všech KKV a především 

výměna zkušeností mezi jednotlivými regiony. 

Úkol byl částečně splněn.  

 

 

Dbát včasného naplňování požadovaných úkolů (včasné a úplné podávání informací, statistik, 

hlášení, aj.). 

T: úkol stálý Z: předsedové OO, ZO ČSV 

Na počátku sledovaného období byla viditelná absence informačního systému, který by zmírnil 

administrativní zátěž ZO a OO při plnění tohoto úkolu. V roce 2013 byly zahájeny přípravné práce uvedení 

do provozu CISu, který v druhé polovině volebního období začal prokazovat své možnosti a výhodnost pro 

včasné naplňování požadovaných úkolů.  

K včasnému a úplnému podávání informací je nutné ocenit ZO a OO, které plní své povinnosti v rámci 

léčení včelstev, administrace dotací, členských příspěvků a změn v registračních listech. Na předávání 

informací shora dolů se podílejí i zástupci OO v RV. 

Úkol byl plněn.  

 

 

Sekretariát ČSV je centrálním úložištěm aktuálního dění v ČSV (komise udržují aktuální agendu 

na sekretariátu ČSV). 

T: úkol stálý Z: předsedové komisí, P RV ČSV, tajemník ČSV 

V roce 2012 byl vytvořen návrh fungování centrálního uložiště výstupů odborných komisí, v roce 2013 byla 

provedena inventura stavu zápisů /PRV, RV, odborných komisí/ uložených na sekretariátu, po kritice ÚKRK 

bylo přijato opatření k doplnění stavu zápisů a opatření k průběžné evidenci a kontrole činností 

jednotlivých komisí. V roce 2014 byl dotvořen systém úložiště, a rozšířen i na agendu Apislavie a 

Apimondie.  

Úkol je plněn. 

 

 

 



Usilovat o zavedení agendy ČSV na webové rozhraní ČSV s možností sdílení dat z jakéhokoliv 

místa. 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise pro informatiku, PRV 

Úkol byl částečně splněn v daném termínu. Do konce roku 2013 byl spuštěn systém CIS, po krátkém 

zkušebním provozu, při nezachycení a nerealizování všech požadavků ČSV. Bylo provedeno 2 stupňové 

výběrové řízení pod časovým tlakem, jako vítěz byla vybrána firma Formsoft. Koncem roku 2013 bylo 

provedeno překlopení dat ze starého systému do systému CIS, částečně s chybovostí. Problémem byla 

otázka školení ZO a OO, při nezajištěném způsobu financování na rok 2014 /požadavek nebyl vyčíslen, 

nebyl zahrnut v rozpočtu ČSV/. V roce 2014 byl změněn systém organizování školení CISu (možnost 

proškolení mimo SOUV-VVC Nasavrky). V systému CIS pracuje cca 95 % ZO a OO ČSV. V dalším volebním 

období by mělo být cílem 100 % zavedení agendy v CISu, další rozpracování CISu podle potřeb svazu a 

vzhledem ke změně personálního obsazení funkcionářů ZO a OO opětovná možnost jejich proškolení.  

Úkol splněn. 

 

Organizační strukturu sekretariátu ČSV optimalizovat k odpovídajícím potřebám 

členů a organizačních jednotek. 

T: do 31. 12. 2013 Z: tajemník ČSV 

Úkol v daném termínu částečně splněn. Úkol byl projednáván opakovaně v PRV v návaznosti na materiál 

připravený v roce 2012 tajemníkem, při opakovaném předložení na jednání RV. V prosinci 2013 bylo přijato 

rozhodnutí PRV ke změně v organizační struktuře sekretariátu, bez personálního a mzdového rozboru, bez 

ekonomického rozboru dopadu této změny. PRV v lednu 2014 zrušilo toto rozhodnutí s tím, že úkol bude 

plněn v dalším období. To vše s ohledem na podstatné personální změny v sekretariátu a s ohledem na 

změny funkcionářů ZO a OO počátkem roku 2015, a s ohledem na zápisy změn u ZO a OO ve spolkovém 

rejstříku. 

Úkol splněn částečně a průběžně plněn s cílem dokončení v roce 2016. 

 

Usilovat o to, aby každý chovatel včel měl prvotní zájem o členství v ČSV. 

T: úkol stálý Z: všichni členové ČSV 

Při všech jednáních v organizačních složkách ČSV zdůrazňoval potřebu a výhody organizační jednoty 

v pluralitním systému ČSV. Výsledkem jednání je poznatek, že naprostá většina jiných struktur 

organizujících včelaře v ČR nemá problém s členstvím v ČSV za podmínek platných pro členy a organizační 

jednotky ČSV. 

Úkol je realizován v rámci přednáškové činnosti, na setkávání se včelaři v rámci včelařských akcí. Na úrovni 

základních organizací je tato činnost nejdůležitější, neboť zde mají k členům nejblíže, a proto záleží na 

schopnostech funkcionářů ZO začínající včelaře zapojit do činnosti jednotlivých organizací a svými 

zkušenostmi těmto členům být nápomocni při zařizování včelnic a ošetřování včelstev.  

Komise KPM (komise pro práci s mládeží) zahrnuje problematiku vnitrosvazové činnosti a výhod 

poskytovaných ČSV svým členům do doporučených vzdělávacích aktivit ve včelařských kroužcích. Znalost 

této problematiky se promítá do hodnocení výkonů soutěžících při „Zlaté včele“. S tímto tématem jsou 



seznamováni i účastníci „Letní školy mladých včelařů“ – stanovy, výhody členství, povinnosti včelařů. 

Přes shora uvedené nelze opomenout kolísavý pokles členské základy oproti minulým letům, a vystoupení 

Cechu profesionálních včelařů ze svazu. Za jednu z příčin lze označit absenci naplnění tohoto úkolu, při 

nedostatečné podpoře začínajícím včelařům s cílem je získat jako členy ČSV. S ohledem na vývoj členské 

základny a její růst především v letech 2014 a 2015 lze považovat úkol za splněný.  

 

II. II. Zdokonalovat současný systém vzdělávání ke zvyšování odborné úrovně členů a 

funkcionářů ČSV 

Na začátku roku 2011 došlo k problémům ve vzdělávací činnosti, způsobeným novelizací nařízení vlády č. 197/2005 Sb., 

v platném znění, která vyloučila dočasně z možnosti čerpání dotací na vzdělávací činnost přibližně třetinu stávajících 

učitelů včelařství a přednášejících odborníků. Tuto situaci se podařilo díky intenzivní činnosti nejvyšších představitelů 

ČSV, MZe, SZIF a dalších vyřešit. 

Kritika některých funkcí vzdělávacího centra vedla dokonce k opakovaným výměnám na postu ředitele (Ing. Jeřábek, 

Ing. Kopáčková, Mgr. Svoboda), až v roce 2014 byl pověřen a následně jmenován do funkce ředitele př. Lojda. Novému 

vedení SOUV-VVC, o. p. s., Nasavrky se podařilo nastavit systém dalších vzdělávacích kurzů. Komise pro vzdělávání 

nezpracovala v počátku období reálně využitelné podklady, a tak zdokonalování současného systému vzdělávání ke 

zvyšování odborné úrovně členů a funkcionářů ČSV nevedlo, až komise pro vzdělávání počínaje rokem 2014 zahájila 

práce na zdokonalování vzdělávacího systému. Na dokončení tohoto úkolu je nutné pracovat v dalším období. 

 

 

Analyzovat stávající stav - vypracovat nový vzdělávací program ČSV pro realizaci v SOUV - VVC, 

o. p. s. pro kategorie   

 Zájemci o včelaření a začínající včelaři 

  Zájmoví včelaři 

 „EKO" - včelaři a alternativní včelaření 

  Chov silných včelstev 

  Kurzy (chov matek, výroba medového pečiva, výroba medoviny, aj.) 

  Provozní metody včelaření se dělí na systémy - nízkonástavkové, vysokonástavkové, kombinované a 

kočování 

 Komunikace s PC, didaktická technika, IT komunikace 

  Profesně a komerčně zaměření včelaři 

 Ekonomika včelařského provozu, marketing 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise pro vzdělávání, PRV 

Úkol splněn částečně. Dosud nebyla provedena analýza stavu všech daných kategorií. 

V současné době se o vzdělávání kategorie „začínajících včelařů a zájemců o včelaření“ starají především 

okresní a základní organizace a to podle svých schopností a možností, s absencí jednotné metodiky a 

metodických pomůcek.  Některé OO ČSV, např. Opava tak přistoupily k vytvoření vlastní metodiky, podobně 

ZO ČSV Hodonín a Bystřice pod Hostýnem. Tento segment úspěšně využívají jiné komerční a včelařské 

subjekty k realizaci svých podnikatelských záměrů, s preferencí vlastních zájmů a názorů. Ostatní témata 

jsou průběžně řešena v rámci seminářů učitelů včelařství a jejich prostřednictvím distribuována členské 

základně. V této oblasti je nutné ocenit přínos VÚVč Dol při přípravě a distribuci metodických pomůcek. 

 



Vzdělávání učitelů včelařství obohatit o přednášky vysoce erudovaných pedagogů VŠ 

a o zahraniční odborníky blízkých oborů. 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise pro vzdělávání 

Úkol částečně splněn.  

Vzdělávací komise organizovala semináře pro učitele včelařství. Koncepce seminářů pro učitele včelařství je 

postavená na snaze o zvyšování úrovně sboru učitelů a možnosti působit přes něj na členskou základnu, 

kde spolu se svazovým periodikem tvoří hlavní pilíř vzdělávání včelařů. Je snaha o distribuci objektivních 

informací a podle toho jsou semináře tvořeny. Přednášeli i názoroví oponenti /př. Klíma, př. Ptáček/ a 

zahraniční odborníci.   

 

 

 

Pokračovat ve vzdělávání funkcionářů OO, ZO. 

T: úkol stálý Z: místopředseda ČSV pro vnitrosvazovou činnost 

Ve vzdělávání funkcionářů okresních organizací a základních organizací jsou stále zatím rezervy. Toto 

vzdělávání je naplňováno především na aktivech ZO a OO konaných pravidelně v září každého roku a ve 

spolupráci s komisí pro zdraví včel na společných seminářích zástupců OO a SVS ČR. Proškolení na 

jednotlivé funkce „předseda – jednatel – pokladní“ je v přípravné fázi. Další pokračování vzdělávání 

funkcionářů OO a ZO a organizace tohoto vzdělávání by mělo být podepřeno projednanou a schválenou 

koncepcí, metodickými pomůckami /Rukověť funkcionáře/, plánem práce OO a ZO včetně dodržování 

termínů k plnění požadovaných úkolů, a možnosti provádět tyto školení v rámci regionů za přispění členu 

RV a KKV. 

Úkol plněn. 

 

I nadále podporovat výrobu audiovizuálních pomůcek pro vzdělávání členské základny ČSV. 

T: úkol stálý Z: př. komise pro vzdělávání 

Ve sledovaném období ČSV na základě doporučení komise pro vzdělávání posoudil a doporučil uzavření 

smlouvy na DVD Fenologie a včely II. a III. po převzetí díla Fenologie a včely I. Plán na podporu výroby 

dalších audiovizuálních pomůcek pro rok 2014 a 2015 nebyl zpracován z důvodu otázky autorského práva a 

licenčních podmínek vydaných a v plánu připravovaných DVD. Na základě dosavadních zkušeností se jeví 

jako účelnější, levnější a efektivnější podporovat výrobu videospotů (tematicky zaměřených, o délce 

několika minut) umístěných na svazovém webu, popř. na youtube. Výroba těchto videospotů je levnější a 

přístupnější široké veřejnosti a členské základně. 

Úkol byl plněn, doporučuje se úprava tohoto úkolu. 

 

Ve spolupráci s KKV organizovat vzdělávací kurzy s praxí u profesionálních, resp. pokrokových 

včelařů v regionech. 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise pro vzdělávání 



Úkol částečně splněn. Nesplněn je v části spolupráce s KKV, a v důrazu na praktickou část vzdělávání. 

Na základě zjištění chybí poptávka na celostátní úrovni po organizování vzdělávacích kurzů u 

profesionálních a pokrokových včelařů v regionu, s praxí nebo exkurzemi.  

Vzdělávací kurzy u profesionálních včelařů jsou tedy řešeny převážně okresními organizacemi, a 

tematickými zájezdy ZO, které ovšem naráží na sezónní vytíženost profesionálních včelařů. Ti si tyto kurzy 

ve vhodném období většinou pořádají ve vlastní režii. Pořádání těchto aktivit by mělo ležet na bedrech OO 

a přes KKV zajišťovat povědomí o těchto akcích na svazovém webu. 

 

Vytvořit vědeckou radu ČSV za účasti odborníků ze školství a praxe. 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise  

Úkol splněn v části vytvoření Vědecké rady. Nesplněn zůstal v části náplně a především činnosti této rady. 

Vědecká komise RV ČSV se v prvním pololetí roku 2013 sešla na dvou zasedáních, v následujícím období 

bez činnosti. 

K efektivnímu využití této Vědecké rady a nepřekrývání práce této rady s činností ostatních komisí ČSV při 

jejím vzniku nebyl dán statut ani náplň činnosti. Činnost této rady byla také ovlivněna jejím složením.  

Např. v případě učebnice pro výuku včelařství, především v SOUV-VVC, je tato předmětem činnosti komise 

pro vzdělávání, stejně tak přehled včelařské terminologie, která měla být vydána v roce 2013. 

Na popud člena komise, př. Zdeňka Žáka, byla provedena rešerše literatury (vědecké databáze Web of 

Science, Scopus), zaměřená na problematiku varroatolerance. Získané články měly tvořit samostatné číslo 

OVP. Otázka vydání takto zaměřených OVP naráží na autorské a licenční podmínky. 

Existence VR a její další působení a především efektivní činnost  je k rozhodnutí RV v dalším volebním 

období. 

 

 

Časopis Včelařství využít jako nositele vzdělávání v oboru včelařství. 

T: úkol stálý Z: redakční rada 

Redakční rada pracuje na základě Statutu RR, schválené na zasedání RV. V časopise Včelařství jsou stále a 

opakovaně vydávány články a prezentovány nejnovější poznatky oboru. Obsah je ovlivněn jednak 

množstvím a kvalitou přispěvatelů, jednak prací redaktora.  

V daném volebním období došlo k častým změnám na pozici redaktora /po redaktoru př. Prokešovi funkci 

zastával redaktor Mgr. Antonín Karoch, následně od dubna 2013 redaktorka Radka Ingrová vykonávala 

fakticky funkci do ledna 2014, kdy z důvodu svého onemocnění a pracovní neschopnosti, až do skončení 

pracovního poměru na dobu určitou do 30.4.2014 ji zastupoval redaktor  Mgr. Antonín Karoch, a tuto 

funkci vykonával do konce roku 2014, v roce 2015 zastupoval redaktora vedoucí odborného oddělení ing. 

Vít Holienčin / Od léta 2015 je redaktorem časopisu Petr Kolář. 

Úkol plněn.  

 

 

 

 



II. III. Pracovat se včelařskou i nevčelařskou mládeží při využití jejího volného času 

 

Maximální a trvalou podporu věnovat vedoucím včelařských kroužků mládeže. 

T: úkol stálý Z: př. komise pro práci s mládeží 

Ve volebním období se konaly semináře ke zvýšení odborné a metodické úrovně vedoucích VKM, 

v posledních dvou letech byly pro nárůst počtu vedoucích VKM rozděleny na dva cykly, podle zkušenosti a 

délky činnosti VKM. Hlavní činnost byla zaměřena na oblastní kola Zlaté Včely a na celostátní kolo, včetně 

výběru a přípravy týmu na IMYB. V období byl zaznamenán nárůst počtu VKM.  

Každý rok získává komise finanční prostředky i mimo rozpočet ČSV, a to jak z krajských, obecních dotací, 

grantů a příspěvků, za ně jsou pořizovány metodické materiály, didaktické a odborné materiály 

poskytované vedoucím v průběhu školního roku včetně pomůcek pro členy VKM. Nemalým příspěvkem je 

pak osobní přínos vedoucích VKM. 

Úkol plněn. 

 

Navázat spolupráci s MŠMT, KÚ, MěÚ, ObÚ - zřizovateli škol a školních družin, dostat obor 

včelařství do učebních osnov, do aktivit mimoškolní činnosti, družin mládeže. 

T: úkol stálý Z: vedoucí funkcionáři ČSV 

Úkol naplňován v rámci aktivit VKM a  v SOUV-VVC.  

Spolupráce se školami jako významnými zřizovateli značné části VKM je nezbytnou podmínkou jejich 

existence. Stav hodnotí komise pro práci s mládeží jako trvale příznivý. Spolupráce se samosprávami krajů, 

měst a obcí pomáhá pokrýt náklady na činnost mnohých kroužků a doplňuje finanční a materiální krytí 

oblastních kol soutěže Zlatá včela. 

V roce 2012 sekretariát zpracoval a navrhl novelu „Směrnice pro práci s mládeží“, která byla projednána a 

schválena na březnovém zasedání RV (2013) jako základ interních dokumentů ČSV pro práci s mládeží. 

Úkol plněn částečně. 

 

Novelizovat směrnici ČSV s cílem zvýšit podporu VKM, založených při ZO ČSV. 

T: do 30. 6. 2013 Z: př. komise pro práci s mládeží 

Směrnice byla projednána a schválena na březnovém zasedání RV. V platnost vstoupila od začátku školního 

roku 2013/2014. 

Úkol splněn. 

 

Pokračovat v organizaci každoročních soutěží Zlatá včela. 

T: úkol stálý Z: př. komise pro práci s mládeží 

Úkol splněn v každém roce volebního období, při narůstajícím počtu VKM a soutěžících. 



Organizovat tábor mladých včelařů - více krátkých turnusů s příspěvkem ČSV. 

T: úkol stálý Z: př. komise pro práci s mládeží 

Letní školy mladých včelařů se uskutečňují každý rok v SOUV – VVC, o.p.s. Nasavrky. Podobný tábor se 

pořádá i ve Chlebovicích  a Rojení na Rokycansku. Vedoucí pracují bez nároku na odměnu. 

Úkol plněn. 

 

Zajistit vše pro vybudování Střediska mladých evropských včelařů pod patronací ČSV. 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise pro práci s mládeží 

Úkol nesplněn. 

Koncept Střediska mladých evropských včelařů měl navázat na dosavadní úspěšný projekt Mezinárodního 

setkání mladých včelařů IMYB. V roce 2013 však byla vytvořena Pracovní skupina pro mládež a IMYB při 

Apimondii, v jejíž čele stanul zástupce rakouského včelařského svazu. Stalo se tak bez vědomí zástupců ČSV. 

K této situaci došlo i přes to, že zástupce ČSV je hlavním iniciátorem IMYB. Tato situace ovlivnila dokončení 

daného úkolu. 

Náprava stavu věci lze řešit na kongresu Apimondie 2017, kdy bude končit volební období Pracovní skupiny 

pro mládež a IMYB. K tomu vedení ČSV na setkání Generální rady Apislavie v Bánské Bystrici v roce 2015 

prosadilo jmenování zástupce ČSV koordinátorem členů Apislavie pro mládež a IMYB, zajistilo  příslib členů 

Apislavie k zajištění podpory pro volbu do Pracovní skupiny Apimondie. Úkolem pro další období bude 

vytvořit koncept tohoto střediska, náplň činnosti a finanční krytí.     

 

 

II. IV. Maximálně využívat prostředků Evropské unie na podporu včelařství 

 

Aktivně propagovat program na podporu včelařství, zvláště podle NV č. 197/2005 Sb., 

o stanovení podmínek poskytování dotace na provádění opatření ke zlepšení obecných 

podmínek pro produkci včelařských produktů a jejich uvádění na trh, v platném znění. 

Publikovat aktuální znění v časopisu Včelařství s výkladem a průběžnými informacemi o stavu. 

T: úkol stálý Z: místopředseda ČSV 

Úkol plněn. Ve sledovaném období, především v roce 2012 započala společná jednání mezi ČSV.,  MZe ČR, 

SZIF o záměrech a prioritách českého včelařství v Českém včelařském programu na období 2014 – 2016, 

Novela nařízení vlády č. 197/2005 Sb., začala platit po 1. 9. 2013. V roce 2015 byly zahájeny práce na 

Českém včelařském programu na období 2016 – 2019, a jednání k novelizaci VN č. 197/2005 Sb.   

Výklad a průběžné informace jsou zveřejňovány v časopise Včelařství. 

 

 

 



Aktivně se podílet na programu EU podpory včelařství po roce 2013. 

T: do 31. 12. 2013 Z: předseda ČSV, zástupce ČSV v COPA COGECA 

V rámci přípravy národního programu rozvoje včelařství byl zpracován a následně schválen Český včelařský 

program pro čerpání dotací EU. Úkol byl splněn. 

V současné době, jako pokračování tohoto úkolu, se ČSV podílí na přípravě české části programu EU na 

podporu včelařství, pro období 2016 – 2019. Slabým místem zůstává aktivní zapojení do odborných skupin 

oboru v poradních orgánech EU. Spolupráce se zástupcem AK ČR při EU není dostatečná. 

 

Věcně komunikovat s organizaci APISLAVIA a využít potenciálu členských zemí v komunikaci 

s orgány EU. Mezinárodní spolupráci postavit do prioritních zájmů českých včelařů. 

T: úkol stálý Z: předseda ČSV, zástupce ČSV v orgánu APISLAVIA 

V roce 2013 se konalo v Rumunsku v Bukurešti a Konstanci jednání valného shromáždění mezinárodní 

včelařské organizace Apislavia.  V rámci jednán bylo rozhodnutí o konání kongresu Apislavie v Turecku 

2014, v Kazachstánu 2016, kandidatura Turecka pro konání Apimondie 2017, a konání valného 

shromáždění ve Slovensku 2015.  

Proběhla volba předsedy Apislavie, kdy byl ve volbě potvrzen i na další období p. Tadeusz Sabat (Polsko), 

dvou místopředsedů - ve funkcích potvrzených p. Ludovíta Gála (Slovensko) a Christiana Constantinesca 

(Rumunsko). Tajemníkem zůstává na další období p. Róbert Chlebo (Slovensko). 

V roce 2015 se konalo valné shromáždění Apislavie v Bánské Bystrici. V průběhu tohoto jednání podal 

rezignaci na funkci president Apislavie př. Sabat, a novým presidentem byl zvolen př. Ĺudovít Gál. Současně 

byl zvolen zástupce Kazachstánu místopředsedou Apislavie. V průběhu práce nyly přijaty principy na 

stanovení plánu práce a zaměření Apislavie. Byly zahájeny jednání o vytvoření pracovní skupiny v rámci V4 

a koordinace společného postupu při hájení zájmů včelařů z Maďarska, Polska, Slovenska a České 

republiky. 

Úkol je plněn. 

 

 

II. V.  Vytvářet podmínky pro zvyšování počtu včelstev u jednotlivých chovatelů a 

podporovat rentabilitu chovu včel 

 

Podporovat zakládání klubů včelařů při ČSV: Profesionálové, Langstroth, Dadant, Alternativní 

včelaření, Zpracovatelé včelích produktů a obchodníci, Výrobci včelařských zařízení. 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise racionalizační 

Ve sledovaném období nedošlo k vytvoření nových klubů – spolků. Cech profesionálních včelařů ukončil 

svoji činnost v rámci svazu a založil nový spolek – Asociaci profesionálních včelařů. Vystoupení ze svazu 

bylo vůlí těchto chovatelů. Ostatní kluby /Langstroth, Dadant/ vyvíjejí činnost samostatně. Alternativní 

včelaření /Šance pro včely/ má svůj význam, a je na místě využívat jejich poznatky.  Výrobci a zpracovatelé 

nebyly předmětem při plnění tohoto úkolu, založení těchto klubů se nejeví jako možné s ohledem na více 

konkurenční vztahy než na vznik možné spolupráce 

Úkol splněn částečně. 



Organizovat pracovní setkání s návštěvami kvalitních včelařských provozů dle regionů. 

T: úkol stálý Z: př. komise racionalizační 

Pracovní setkání se realizují především v klubech a v Sekci komerčních včelařů, popř. z podnětu OO nebo 

ZO. Vlastní organizování zájezdů, návštěv provozů atd. je náročná a mimo možnosti komise. V roce 2012 

bylo osloveno cestou sekretariátu 5 provozů, bez reakce, v roce 2013 nebyly nepodniknuty žádné kroky na 

plnění tohoto úkolu pro nezájem. 

Úkol byl plněn.   

 

Organizovat metodické zájezdy do zahraničí s návštěvou kvalitních včelařských provozů. 

T: úkol stálý Z: př. komise racionalizační 

Tento úkol je nad možnosti komise jak z pohledu časového, tak organizačního. Plnění tohoto úkolu 

vyžaduje osobnost, která podobné akce umí a chce je dělat. Dle zkušeností z posledních let pak vlastní 

zájezd provází minimální zájem chovatelů a značná finanční spoluúčast účastníků.  

Těžiště těchto metodických zájezdů je u ZO, OO a Sekce komerčních včelařů. Vyhodnoceno, že úkol není 

vhodný pro ústředí. 

 

 

 

 

 

 

II. VI.  Spolupracovat se Státní veterinární správou České republiky 

 

Podporovat společná jednání zástupců SVS, KVS a OO, KKV ČSV. 

T: úkol stálý Z: př. komise pro zdraví včel 

ČSV tradičně spolupracuje se Státní veterinární správou, a to všech úrovní, při řešení obecných i 

konkrétních problémů. 

V únoru každého roku se konal pravidelný společný seminář pracovníků SVS i KVS a zdravotních referentů 

OO ČSV o.s.   

Vždy v červnu se uskutečnily ve SOUV Nasavrkách hlavně prakticky zaměřené semináře pro inspektory KVS, 

kteří jsou pověření dozorem nad chovy včel.  

Ve sledovaném období proběhly kurzy prohlížitelů – pomocníků veterinární služby, ale od jejich 

pokračování bylo ustoupeno, protože nebyli využíváni k původně zamýšlenému účelu, tedy jako pomocníci 

veterinárních inspektorů při vyšetřováních v ohniscích a ochranných pásmech moru včelího plodu. ČSV 

dále jedná o jejich možném uplatnění v souladu s připravovanou novelou veterinárního zákona.  

Úkoly průběžně plněny. 

Do prováděcích předpisů, metodických pokynů, vyhlášek a zákonných norem k oboru včelařství 

zahrnout obhajované zájmy chovatelů včel s důrazem na boj s nemocemi a nebezpečnými 

nákazami. 



T: úkol stálý Z: př. komise pro zdraví včel 

Úkol plněn. Komise po celou dobu volebního období aktivně jednala a připravovala podněty pro případnou 

novelizaci současně platného znění vyhlášky 299/2003 Sb. nebo pro samostatnou vyhlášku zabývající se 

veterinární péčí v chovech včel, pro novelu veterinárního zákona a pro Metodiku kontroly zdraví Mze, v 

které byly pro rok 2015 akceptovány návrhy ČSV k zpřísnění kontroly při přemísťování včel a pro rok 2016 

pak změna MVO k jarnímu ošetření včelstev proti varroáze. 

V roce 2014 došlo k velmi důležitým jednáním s ÚSKVLB o změnách v dosavadním způsobu hromadného 

zajišťování veterinárních léčivých přípravků prostřednictvím OO a ZO ČSV s cílem nenarušit dosavadní 

systém léčení a ošetřování. Konkrétně koncem roku 2015 byly uplatněny připomínky ČSV k připravované 

novele veterinárního zákona, především  pro možné uplatnění prohlížitelů, po splnění stanovených 

podmínek jejich vyškolení. V závěrečné fázi je jednání mezi ČSV a SVS o změnách souvisejících s 

vyšetřováním směsných vzorků zimní měli na varroázu a vydávání mimořádných veterinárních opatření k 

tlumení této nákazy. 

 

 

Chránit včelu jako ohrožený druh - dbát na dodržování předpisů o užívání chemických přípravků 

v zemědělství a lesním hospodářství. 

T: úkol stálý Z: př. komise pro zdraví včel 

Po posouzení dosavadního způsobu šetření otrav včel pesticidy, který byl některými chovateli včelstev 

kritizován, byla se SVS projednána především dostupnost inspektorů pro případy podezření otrav v 

mimopracovní době. SVS zavedla dostupné trvalé telefonní spojení na svoje pracovníky z KVS. Kontaktní 

údaje a metodický postup zveřejnil sekretariát na svazovém webu. Na úseku legislativy uplatnil ČSV své 

připomínky v oblasti pesticidů a k zákazů mixů. 

Projednala se problematika účelné součinnosti veterinárních inspektorů s pracovníky Státní 

rostlinolékařské správy při zjišťování a prokazování otrav. 

Úkoly byly průběžně plněny. 

 

Na základě objednávky dodávat časopis Včelařství na detašovaná okresní pracoviště SVS ČR pro 

zaměstnance SVS ČR, pověřené otázkou včel. 

T: úkol stálý Z: sekretariát 

Úkol splněn.  

Sekretariát zabezpečil možnost na základě objednávky dodávku časopisu Včelařství na všechna detašovaná 

pracoviště SVS ČR. 

Vytvořit a stabilizovat síť prohlížitelů včel, schopných spolupracovat se SVS při posuzování 

zdravotního stavu včel. 

T: úkol stálý  

V roce 2013 proběhl kurz nových prohlížitelů včelstev. Zvyšoval se zájem účastníků o danou problematiku, 

postupně se jejich věk v průměru výrazně snižuje, což je výhledově velmi cenné. Kurzy byly pořádány ČSV, 

se spoluúčastí SVS ČR a pod metodickým vedením Veterinární a farmaceutické univerzity v Brně. Na 

 



opakované podněty včelařů – nečlenů k neprávnímu postavení prohlížitelů, SVS z důvodů legislativních 

nemohla zajistit jejich plné využití. Tím došlo k nemožnosti vytvořit a stabilizovat síť prohlížitelů schopných 

spolupracovat se SVS. V roce 2015 se podařilo z iniciativy ČSV zařadit do novely VZ institut prohlížitele 

včelstev mezi odborné veterinární činnosti (§64c). V dalších připomínkách navrhujeme jejich obligatorní 

využití při prohlídkách včelstev v OP nákaz. Kromě legislativní úpravy  

bude důležité zajištění spolufinancování činnosti prohlížitelů na příklad z dotací EU. 

 

II. VII. Zvýšit úroveň plemenného chovu včel v České republice 

 

Ve spolupráci s VÚVč, s. r. o. dbát na dodržování chovatelského řádu. 

T: úkol stálý Z: př. komise chovatelské 

Během roku 2013 byl připraven nový chovatelský řád CHŘ, který určuje účel a tomu odpovídající povinnosti 

jednotlivých stupňů chovů. Byl schválen po opakovaných projednáváních. V průběhu roku 2015 byl zjištěn 

nesoulad tohoto chovatelského řádu s právními předpisy, a velké administrativní zatížení chovů 

administrativní agendou bez následného efektivního využití.  

Je nutné zajistit erudované nezávislé pracovníky do kontroly chovů. Kontroly nelze zajišťovat volnočasově. 

Kontroly chovů členy chovatelské komise jsou v některých případech vnímány velmi negativně a 

konkurenčně.  

Po vyhodnocení dosavadního CHŘ se jeví jako nutné provést novelizaci stávajícího CHŘ s cílem rozšířit 

základnu chovů, snížit administraci vedení chovů, zajistit ověřování kvality včelích matek a zavedení chovů 

do CISu, při současném přijetí opatření k větší průkaznosti čerpání dotace na obnovu včelstev. 

Jsou velké problémy, kvantita (a tím finanční zisk) převažuje nad kvalitou dodávaných matek.  

Úkol byl plněn.  

 

Iniciovat u chovatelů matek zřízení regionálních chovných stanic včelích matek. 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise chovatelské 

Zrušeno usnesením RV ČSV ze 10. 11. 2013 bod A/6. Důvodem byla duplikace s prací VÚVč.  

 

Iniciovat zřízení inseminační služby pro zájemce z řad chovatelů matek. 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise chovatelské 

Zrušeno usnesením RV ČSV z 10. 11. 2013 bod A/6. Důvodem byla duplikace s prací VÚVč.  

 

Podporovat chovné stanice genofondem ověřené kvality i ze zahraničí (z oblastí, kde je plemeno 

včely kraňské). 

T: úkol stálý Z: př. komise chovatelské 

 Zrušeno usnesením RV ČSV ze 10. 11. 2013 bod A/6 

 



II. VIII. Propagovat spotřebu medu a prodej tuzemských včelích produktů s využitím 

prostředků Evropské unie 

 

Program „ Bez medu to nejde" popularizovat v médiích za podpory ČSV. 

T: po dobu realizace projektu Z: tajemník ČSV 

Sekretariát byl systémovým integrátorem programu a garantem jeho kvality. K tomu pořádal pravidelné 

semináře v rámci řádných zasedání RV až do ukončení programu v srpnu 2013. Program byl popularizován. 

Úkol splněn. 

 

Během realizace současného projektu „ Bez medu to nejde" připravovat další. 

T: 31. 12. 2013 Z: tajemník ČSV, př. komise racionalizační 

Nesplněno ve výsledku. 

Jednání o možnostech zahájení dalšího programu byla započata již v roce 2012 a dále pokračovaly dle 

reálné nabídky MZe/SZIF/dalších subjektů činných v oblasti zemědělství v závislosti na schopnosti resortu a 

ČSV kofinancovat program EU včetně DPH. Byly osloveny svazy Polska, Slovenska a Rakouska. Pokračování 

bylo podmíněno třemi faktory: A/ Úspěšným vyhodnocením efektivity programu, B/ Nalezením partnera 

pro optimální kvantitativní rozsah programu dle požadavku EU, C/ Schopností a ochotou administrativy ČR, 

resp. ČSV program kofinancovat.  

Pro pokračování nebyly splněny podmínky. 

 

Vytvořit řád ČSV na podporu regionálních akcí k propagaci oboru včelařství. 

T: úkol stálý Z: př. komise racionalizační 

Úkol nenaplněn ve vytvoření interního dokumentu ČSV. 

Komise pokládá současnou finanční podporu regionálních akce ad hoc prostřednictvím PRV za vyhovující. 

Členové komise často pomáhají pořadatelům těchto regionálních akcí při realizaci přednášek, doporučením 

exponátů, apod. 

 

 

Účastnit se významných celostátních akcí - Země živitelka, Zahrada Čech, TECHAGRO, Natura 

Viva, Život na zahradě, s poradenskou službou. 

T: úkol stálý Z: př. komise racionalizační, PRV, sekretariát ČSV 

Úkol splněn. ČSV se zúčastňuje těchto významných akcí, pokud pořadatelé požádají o pomoc při 

poradenské činnosti, členové RK a pracovníci sekretariátu se zúčastní. 

Pro další období je na místě specifikovat cíl prezentace na jednotlivých celostátních akcí. 

 

 

II.IX. Zlepšovat činnost subjektů s majetkovým podílem ČSV 



Vytvořit podmínky pro VČELPO, spol. s r. o., k účasti na významných celostátních akcích 

podporovaných ČSV. 

T: úkol stálý Z: př. komise racionalizační 

Včelpo, spol. s r. o. se na požádání ČSV a z vlastní iniciativy podílí na významných celostátních akcích, 

zejména prezentací svých výrobků. Přispívá tak k propagaci oboru včelařství kromě aféry z poslední doby 

(antibiotika v medu) 

Úkol splněn. 

 

Hledat efektivní a ekonomické řešení pro správu stanic Jabloňany a Rosice.  

T: do 31. 12. 2013 Z: komise ekonomická 

VS Jabloňany je pronajata Včelpu, s. r. o. Včelpo jako samostatný subjekt dělá vše pro to, aby její výsledky 

podpořily jeho celkový ekonomický vzestup. V minulém volebním období byl zakoupen pozemek VS 

Jabloňany, avšak se neřešila statika objektu od roku 2008, kdy se hlavní část objektu a jedna z vedlejších 

budov dostala do havarijního stavu. Zjištěním stavu v roce 2014 byl zpracován odhad stavebních prací na 

nezbytné výdaje ve výši cca 4 – 5,5 milionů Kč. Za daného stavu se jeví neekonomické provádět 

rekonstrukci VS Jabloňany, do úvahy připadá prodej VS a veškeré přijaté finance za prodej VS použít na 

pořízení nové VS. K tomuto rozhodnutí a realizaci je příslušný RV 2015 – 2020.    

V otázce VS Rosice došlo k ukončení správcovství př. Janouška a celá stanice byla pronajata př. Marku 

Lingerovi. Snahou PRV bylo nastavit podmínky pronájmu tak, aby stanice nehospodařila se ztrátou a aby 

byl podpořen její další možný rozvoj a využití. V roce 2014 byly pochopením MZe získány investiční 

prostředky, byla zahájena rekonstrukce budovy VS, která byla včetně oplocení ukončena a kolaudována v 

listopadu 2015.  Samostatnou otázkou do budoucna je stanovení jejího využití s výhledem příštích 10-15 

let. OO Brno venkov a Brno město zaslaly PRV návrh dalšího využití areálu, který budou společně zajišťovat. 

Současně byl podán návrh na nového správce areálu, s kterým bude uzavřena příslušná dohoda. 

Nepředpokládá se pronájem třetí osobě. 

Úkol plněn.  

 

Hodnotit ekonomický přínos subjektů pro ČSV v rámci výsledků hospodaření.  

T: úkol stálý Z: komise ekonomická 

Ve sledovaném období se pravidelně každoročně hodnotil ekonomický přínos, a to jak VÚVč Dol, tak Včelpo 

s.r.o. 

Úkol plněn. 

 

Do kontrolních orgánů subjektů zřízených ČSV delegovat zástupce znalé problematiky 

ekonomiky a obchodní politiky. 

T: úkol stálý Z: předseda ČSV 

Včelpo svými hospodářskými výsledky ve sledovaném období vykázalo příznivé hospodářské výsledky. Ve 



společnosti je zavedeno strategické a systémové řízení. V roce 2014 však dozorové orgány státu zjistily 

nesoulad deklarovaného původu v medových výrobcích a regionálním původem medu. PRV ČSV přijalo 

požadavek na ověřování původu medu podle stávajících právních norem. V říjnu 2015 zveřejnil bulvární tisk 

informaci, že si nechal provést analýzu medu od různých výrobců, z prodejní sítě v ČR, a u dvou šarží 

výrobků Včelpo s.r.o. byly zjištěny stopové reziduí antibiotik. Následně kontrolní orgány státu, SZPI a SVS, 

zjistily další počet šarží se stopovým množstvím antibiotik. Vedení svazu zahájilo hloubkovou systémovou 

analýzu ke zjištění příčin. Ve spolupráci se SZPI a SVS přijalo opatření k zamezení distribuce výrobků bez 

laboratorní analýzy na přítomnost antibiotik. Výsledky šetření a dohledání příčin povedou k novému 

obsazení dozorčí rady, změny organizace výkupu medu od českých dodavatelů /Včelpo nemá zahraniční 

dodavatele/ a ověřování původu medu, včetně změny obchodní strategie firmy v souladu se zachováním 

dobrého jména českého medu a českého včelařství.   

Včelařská prodejna a bistro t. č. nepodniká. SOUV-VVC je nezisková organizace. VÚVč je rovněž ekonomicky 

stabilní a má příznivé hospodářské výsledky. 

Úkol plněn. 

 

II. X. Vylepšovat systém činnosti organizačních složek svazu především s využitím 

informačních technologií (IT) 

 

Prodiskutovat možnost vzniku Asociace KKV při ČSV s cílem koordinace vztahu mezi včelaři 

a samosprávou krajů. 

T: do 31. 12. 2013 Z: místopředseda ČSV pro činnost 

Úkol nenaplněn. 

Názor odpovědné osoby do konce roku 2013 byl spíše než vytvářet další orgán mimo strukturu svazu, 

podpořit zařazení KKV do struktury organizačních složek s právní subjektivitou. Značnou překážkou zatím je 

otázka finanční.  

 

 

Dominantní pozornost věnovat webu ČSV. 

T: do 31. 12. 2013 Z: př. komise pro informatiku, tajemník ČSV 

Ve sledovaném období byla věnována pozornost webu, jak do vzhledu, obsahu, tak příjemného 

uživatelského prostředí. Z obsahové části lze považovat úkol za splněný, v budoucím volebním období je na 

místě provést přestavbu webu a svazových stránek tak, aby byly jednoduché a uživatelsky příjemné. 

Úkol plněn.  

 

Na webových stránkách ČSV nastavit komunikační rozhraní pro komunikaci s regiony - KKV - OO 

- ZO a zpět. 

Z: úkol stálý Z: př. komise pro informatiku, tajemník ČSV 

V tomto ohledu zprostředkoval sekretariát prezentaci společnosti BRAIN4WEB. Jednalo se o funkční model 

standardní webové stránky organizační složky ČSV. Na webu ČSV je v záložce KONTAKTY hyperlink na 



organizace, které projevily zájem o tento typ dosažitelnosti.  

Závěr komise: Cílovým stavem by měl být fungující a úplný seznam e-mailových a www.kontaktů veškerých 

organizačních složek ČSV. Úkol je plněn průběžně v součinnosti s IT komisí, je potřeba ve svazových 

orgánech propagovat elektronickou komunikaci jako prioritu. Úkol je reálné do konce roku 2015 splnit na 

cca 90 – 95 %. 

Úkol je plněn. 

 

Umožnit KKV, OO a ZO zavěsit svou doménu na web ČSV. 

T: do 30. 6. 2013 Z: př. komise pro informatiku 

Na žádost organizační složky na webu svazu bude zavěšena doména. Stanovisko osoby zodpovědné za 

splnění úkolu: Splněno.  

 

Maximum informací od organizačních složek a do organizačních složek uplatnit přes IT 

technologie a web ČSV, minimalizovat papírovou komunikaci. 

T: úkol stálý Z: př. komise pro informatiku, tajemník ČSV 

Úkol splněn. CIS a emailová komunikace zavedena v tomto volebním období umožnila maximum 

přenosu informací do organizačních složek. Nedostatkem je značné množství spamů, kdy tento 

problém je k řešení.  

 

Časopis Včelařství - pravidelné rubriky, vzdělávání IT, zavěšený na webu ČSV.  

T: úkol stálý Z: př. redakční rady, tajemník ČSV 

Redakce a Redakční rada v průběhu volebního období postupně měnila vnitřní strukturu časopisu, při 

zachování pravidelných rubrik a příležitostných příspěvků. Určité problémy se objevily při zámyslu pověsit 

časopis na web, a to s ohledem na plnění a dodržování dotačních pravidel, a jednak ohledně cílové skupiny 

včelařů – nečlenů ČSV využívajících internetové zveřejnění časopisu. 

Úkol plněn.    

 

ZO ČSV jsou v celé ČR - máme dosah do všech obcí a oblastí. Na této výhodě postavit 

argumentaci na podporu oboru v institucích státní správy a samosprávy. 

T: úkol stálý Z: všichni členové ČSV 

ČSV se podílí na komunikaci se státní správou a samosprávou v celém spektru činností. ZO ČSV jsou 

základem a páteří činnosti ČSV. ZO organizují celé řady akcí regionálního a místního významu (slavnostní 

otevření objektů, výroční schůze, medobraní, výstavy, oslavy tradic, svěcení praporů, prezentace včelařů, 

atd.). V rámci těchto "terénních" aktivit dochází k celé řadě setkání s představiteli samosprávy a dalších 

občanských sdružení/NNO. Rozvoj této iniciativy záleží na časových možnostech přístupu nositelů úkolu, 

kterými jsou všichni členové svazu, a na prioritách ČSV jako celku. Záleží především na iniciativě členů 

výborů pořádat akce místního významu, na jejich nápadech a možnostech. 



Přesuny včelstev zásadně dle platných veterinárních předpisů. 

T: úkol stálý Z: př. komise pro zdraví včel 

Přemísťování včelstev v ČR podléhá platným veterinárním předpisům. V porovnání s jinými druhy 

hospodářských zvířat je více omezováno nezbytností vyšetření vzorků měli na mor včelího plodu s 

negativním výsledkem a veterinárním osvědčením při přemísťování mimo území kraje. Problémem je 

dodržování a kontrola přesunů včelstev. 

Pro plnění tohoto úkolu se jeví jako vhodné vytvořit příručku ke kočování s uvedením všech podstatných 

podmínek. 

 

Jednat s AK a MZe ve věci přísunu včelstev k hmyzosnubným kulturám a obnovení tradice v této 

oblasti s nárokem na odměnu za opylení a uhrazení nákladů s tím spojených 

T: úkol stálý Z: př. komise racionalizační 

Zrušeno usnesením RV ČSV z 10. 11. 2013 bod A/6. Důvodem byla potřeba z titulu zákona povolení 

veterinární správy a povolení majitele pozemku. Eminentní zájem mají o přísun včelstev sadaři 

Usilovat o vytvoření „Kočovného řádu". Etické záležitosti související s dočasným přesunem 

včelstev (kočování) řešit v kočovném řádu. 

T: 31. 12. 2013 Z: tajemník ČSV 

Zrušeno usnesením RV ČSV z 10. 11. 2013 bod A/6.  

 

 

III. Další činnost ČSV, z. s. a Sekretariátu RV ČSV 
 

III.I. Další činnost ČSV, z. s. 

 

Poradní orgány – odborné komise 

Republikový výbor ČSV ustanovil pro plnění úkolů v daném volebním období tyto odborné 

poradní orgány: 

- Redakční rada 

- Komise Svépomocného fondu 

- Rozhodčí komise 

- Komise pro zdraví včel 

- Komise chovatelská 

- Komise ekonomická 

- Komise racionalizační 

- Komise pro práci s mládeží 

- Komise pro vzdělávání 

- Komise pro informatiku 

- Vědecká komise 



- Legislativní komise 

- Komise pro přípravu X. sjezdu  

 

   Činnost komisí, až na činnost Komise ekonomické od roku 2013 a Vědecké komise, lze 

hodnotit jako odpovídající kladeným nároků a na dobré úrovni.  

Komise ekonomická po rezignaci př. Ing. Leoše Dvorského a podstatné části jejich 

členů přes opakované snahy Republikového výboru ČSV nepokračovala ve své činnosti, a 

absence její činnosti se projevila na výsledcích a činnosti celého sekretariátu. 

Činnost Vědecké komise, s ohledem na její postavení a předpokládanou náplň, pak nepřinesla 

očekávaný přínos. Činnost práce komisí je zhodnocena ve Zprávách komisí v přílohové části.  

 

III. II. Sekretariát 

    

   Situace 

   Na činnost sekretariátu se během období přesunula většina činností zajišťující servis 1.100 

ZO a 77 OO v celé republice, pro všechny včelaře administruje dotace z NV 197/2005 Sb, 

zpracovává dotaci 1.D, vydává rozhodnutí o posouzení škodných událostí ze Svépomocného 

fondu.  

Zajišťuje chod redakce, včetně elektronických médií, každý měsíc chystá nové číslo 

měsíčníku Včelařství, dvakrát ročně chystá vydání OVP, zajišťuje plnění edičního plánu a 

výstavnictví, vede agendy svazu. Připravuje žádosti o dotace a jejich realizaci. Vede účetnictví 

spolku. 

Dále sekretariát v roce 2015 vydával takřka všem ZO a OO nové registrační listy a 

řadu vyznamenání, která sloužila k ocenění významných funkcionářů regionálního i 

celostátního významu. Mezi další agendy, které dříve nebyly v plánu pravidelné činnosti, 

patří vydávání registračního listů a podávání přeregistrací do Spolkového rejstříku, kterým, 

do konce května 2016 musí mít každá ZO i OO. 

 

Personalistika 

Sekretariát prochází personálními změnami, které dříve nebyly patrné, v posledních 

dvou letech odešlo několik klíčových lidí, jako třeba RNDr. Kůsová (do důchodu), zesnul 

RNDr. Šmied, odešli Vladimír Lněnička a Mgr. Machová. S přihlédnutím ke značné 

specifičnosti práce v ČSV není snadné nahradit dlouholeté praktiky ze dne na den a tím 

pádem i zaučování nových posil týmu zabere těm stávajícím kus jejich práce a energie. 

Obzvláště pak na postech redaktora, právničky a administrativní pracovnice sekretariátu, je 

chod sekretariátu s přihlédnutím k omezeným finančním možnostem svazu, velmi 

problematický. 

 

Výběrová řízení 

Dalším úkolem, který byl zcela nový, bylo vypsání výběrového řízení na rekonstrukci 

včelařské stanice v Rosicích, BOZP a TDI. Hned po tom následovala rekonstrukce samotná, 

rozdělená do dvou etap. Jakmile skončilo výběrové řízení na Rosice, musel se sekretariát 

připravit a realizovat výběrové řízení na grafiku, tisk a distribuci měsíčníku Včelařství, podle 

       



plného znění zákona o veřejném výběrovém řízení č. 137/2006Sb. Toto bylo započato v 

prosinci 2014, kdy na profilu zadavatele bylo zveřejněno předběžné oznámení a pokračovalo 

následně vyhlášením výběrového řízení v březnu 2015. V červenci došlo k otevření obálek a 

následnému vyhodnocení, z něhož vyšly firmy ARTedit (grafika) a EUROprint (tisk). O 

distribuci ještě není, vzhledem k námitkám, rozhodnuto. 

 

Kontroly a revize 

Další „novou“ agendou bylo několik kontrol ze strany MZe (oddělení auditu a 

supervize) na dotaci NNO za rok 2014, investiční část dotace – rekonstrukce VS Rosice, 

kontrola Finančního úřadu, České správy sociálního zabezpečení a České plemenářské 

inspekce. Tato činnost zabírá v práci sekretariátu značný prostor, protože kontroly, na 

základě pochybení z minulých let, jsou velmi precizní a často dochází k tomu, že podklady 

mají rozsah několika set stránek. 

 

Dotační politika 

Tajemník a vedoucí odborného oddělení dále sledují, k jakým změnám dochází k 

dotační politice. V letech 2014 a 2015 se stále častějším tématem stal poměr financování 

70/30, což bude i di budoucna důležitým kritériem při finančním vyhodnocení akcí. 

Naprostou novinkou je úplný zákaz i řádkové inzerce v časopisu Včelařství, což přinese další 

komplikace a vysvětlování směrem ke členské základně. 

 

 

Média 

Ani mediální kampaně, které v poslední době jsou vedeny v různých sdělovacích 

prostředcích, nepřispívají k tvůrčí náladě. Jen za zmínku – Václav Smolík s jeho článkem v 

Hospodářských novinách na téma používání jedů při léčení včel, článek o ing. Dvorském a 

jeho revoluční léčbě varroázy moučkovým cukrem, nebo kauza Včelpo. 

Nezanedbatelným zdržením je pro sekretariát a PRV vysvětlování a odpovědi na udání nebo 

dopisy, které jsou dílem členů ostatních spolků, ale v poslední době i samotných členů ČSV. 

  

 

III. II. I.  Redakční činnost 

 

Odborný měsíčník Včelařství 

   Měsíčník určený pouze členům svazu prochází neustále změnami formálními a obsahovými. 

Formální změny se týkají vzhledu, rozsahu a výtvarného pojetí. Ty jdou většinou ruku v ruce 

se změnou obecného vzhledu časopisů a úpravami vyvolanými změnou tiskárny, grafického 

zpracování či nástupem digitálních technologií. Měsíčník v období mezi sjezdy kopíruje 

nákladem nárůst členské základny a zachovává rezervu určenou pro Slovensko (do 1000 

kusů), výtisky určené povinně (knihovny, archivy), včelařské kroužky mládeže a podobně. 

Náklad ke dni X. sjezdu je 54 000 ks.  

Obsahová podoba měsíčníku je dána koncepcí Včelařství, schvalovanou každoročně 

PRV ČSV na návrh redakční rady. Stejným podílem je pak výsledek dán prací a schopnostmi 



redaktora časopisu, který je editorem, fotografujícím redaktorem a zvláště manažerem 

komunikujícím s externími autory. Relativně častá personální výměna na tomto postu 

publikaci nijak neohrozila a kvalita vydávaného periodika má vzestupnou tendenci. Včelařství 

je kladně hodnoceno českými čtenáři a také v zahraničí. 

 

Základní údaje o měsíčníku Včelařství: 

 

 Náklad    54 000 kusů 

 Periodicita   měsíčník 

 Rozsah a barevnost 40 plnobarevných stran, černobílá příloha 8-64 stran 

 Velikost a papír  A4, časopisecký papír 65g, výjimečně příloha 45g 

 Předtisková příprava NTV Repro do 10/2014, grafik do 11/2015, studio Artedit 

 Tisk 2010-2015  Moraviapress Břeclav do 10/2015, Europrint 

 Redaktoři 2010-2015 Radka Ingrová, Antonín Karoch, Vít Holienčin, Petr Kolář - 

 Distribuce   Česká pošta, Postservis, členům ČSV, není prodejný 

   Redakce byla vybavena počítačovou technikou zvládající grafické aplikace a příslušným 

monitorem. Na tomto pracovišti se uděluje imprimatur, upravují se některé podklady a 

obrazové materiály. Zpracovávají a odesílají  se podklady pro tisk. Dovybavení redakce 

fotografickou techniku se projevilo dobrým fotografickým materiálem v jednotlivých číslech a 

založením fotografického archivu. 

 

SWOT analýza měsíčníku Včelařství 

 

 

SWOT- Interní analýza 

 

analýza S: Silné stránky W: Slabé stránky 
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Výrazným posunem ve funkci spolkového časopisu je využívání Centrálního 

informačního systému ČSV, kdy zveřejňování jubileí a úmrtí členů svazu nespočívá v oznámení 

jednotlivých základních organizací. Také zveřejňování včelařských akcí pořádaných v různých 

částech republiky a doplnění aktualitami z jednotlivých ZO se stalo pravidlem.  

Měsíčník Včelařství je pro distribuci konečným adresátům balen do folie, do které je 

podle potřeby plnění edičního plánu přikládána příloha. Zlepšila se úroveň propojení 

s elektronickými médii, možnost archivace tiskových a náhledových dat. Celková komunikace 

včetně korektur, příspěvků a zasílání grafických podkladů je provozována po síti v datech.  

Výroba Včelařství byla předmětem vypsaného výběrového řízení. 

 

Rozhodnutím RV ČSV došlo k propojení Redakční rady Včelařství a Odborných včelařských 

překladů. 

 

Odborné včelařské překlady 

 

   Odborné včelařské překlady (OVP), jsou vydávány podle edičního plánu dvakrát do roka a to 

v květnu a prosinci. Změnou grafického řešení a zvýšením kvality tisku došlo také k nárůstu 

čtenářů a náklad pro číslo 2/2015 je ve výši 4 500 ks. Je vytvořena databáze překladatelů, 

kteří pracují na základě dohody o provedení práce, OVP rediguje a jeho editorem je Ing. Aleš 

Vojtěch. Jako pro všechny zakázky ze strany ČSV, také pro výrobu OVP bylo vypsáno 

poptávkové řízení na zhotovitele a rozhodovala pouze nabídka ceny. 

  

Základní údaje o periodiku OVP:  

 

 Náklad 2010 - 2015 3 300 - 4500 kusů 

 Periodicita   dvakrát do roka 

 Rozsah a barevnost obálka 4/0 barva, 172 - 192 černobílých stran A4 

 Velikost a papír  A4, časopisecký papír 65g 

 Předtisková příprava Milan Jurček 

 Tisk 2010-2015  Czech print center 

 Distribuce   Česká pošta, Postservis, ČSV 

 

Od roku 2015, připravuje fotografické podklady pracovnice knihovny ČSV, taktéž rozesílá 

podklady k překladům jednotlivým překladatelům a shromažďuje celkovou databázi 

hotových textů včetně hotové publikace. Stejně jako v ostatních případech je sledováno 

zachování kvality s ohledem na snížení celkových nákladů na výrobu OVP. OVP jsou doplňkem 

ke Včelařství a slovenskému Včelárovi tam, kde je v jedné domácnosti více členů ČSV. Dále 

jsou zasílány včelařským mládežnickým kroužkům, činovníkům svazu, šlechtitelům a dalším. 

Tiskoviny jsou využívány tradičně k propagaci svazu na výstavách a veřejných akcích.    

 

 



Výroba Odborných včelařských překladů 
Český svaz včelařů Výroba Ostrava Překladatelé 

                  

  Knihovna 

ČSV,  

zapůjčení 

časopisů 

            

  

 

  
 

Ing. Aleš Vojtěch 

  

          

          

                  

                  

ČSV         Překladatelé 

dohody o provedení práce           

                  

                  

        
Evald Jurček, technická úprava 

rukopisů 

  

          

          

        

 

      

              

              

              

              

        reklamní studio   

        Milan Jurček   

        grafická příprava pro tisk   

        

   

  
 

    
  

                  

                  

                  

                  

expedice ČSV  CZECH PRINT OSTRAVA   

Jaroslava Nechybová Mgr. Vladimír Strak   

distribuce tisk publikace   

                  

 

Internetová média 

   Současná elektronická média jsou zastoupena svazovými webovými stránkami 

www.vcelarstvi.cz a dále profilem na sociální síti Facebook. Kvalita webových stránek roste, 

stejně jako počet návštěvníků stránek. Dochází k nárůstu elektronické komunikace v rámci 

http://www.vcelarstvi.cz/


ČSV, poštovní zasílání je téměř minulostí. Kromě úspory finanční, došlo ke zpřesnění a 

zrychlení zasílaných informací a nárůstu četnosti. Základní organizace ČSV získávají potřebnou 

praxi. Stránky svazu včelařů obsahují ke konci roku 2015 na dva tisíce souborů, které jsou 

aktualizovány, čištěny a nahrazovány. Mění se architektura webu a zvýšila se možnost 

aktivního přístupu. Redakce ČSV se tak plnohodnotně rozrostla o část nových médií. Jako 

zdroj informací je také nezbytný CIS. 

 

Přílohy, roční nástěnné kalendáře, ediční plán 

   Včelařské roční kalendáře obdrželi členové svazu vždy v prosinci v letech 2014 a 2015. Jedná 

se o volnou přílohu Včelařství. Výrobní cena je v počtu výtisků příznivá a grafické zpracování 

s fotografickým doprovodem je na dobré úrovni. Kalendář je doprovázen seznamem akcí a 

povinností včelařů. Kromě ročního kalendáře jsou podle edičního plánu přikládány ostatní 

přílohy, kalendáře malého formátu, v posledním čísle balíček nektarodárných a pylodárných 

rostlin a další.  

Podle edičního plánu se redakce ČSV podílí na vydávání zařazených publikací. Někdy 

též ve formě ucelené přílohy Včelařství (Správná praxe chovu včel 2014). Do edičního plánu 

jsou zařazovány publikace, samostatné přílohy, vydavatelské počiny, oběžníky v tištěné formě.  

 

Ostatní aktivity 

   Vedení Českého svazu včelařů poskytuje prostřednictvím redakce informace, tisková 

prohlášení, odbornou pomoc, poradenství a konzultace v oboru. K tomu slouží popsané 

výstupy a materiály. Tato činnost externě zasahuje do televizních, tištěných a rozhlasových 

médií. Významná je spolupráce a podíl na přípravě legislativních norem. Jedná se o přípravu 

programů začínajících v  roce 2016, připomínky k veterinárnímu zákonu a k dalším. ČSV je 

důležitým partnerem pro české ústřední orgány v oblasti svého působení.  

 

III. II. II. Vzdělávání 

   Významnou stránkou českého včelaření v současné době je vysoký stupeň organizovanosti 

ve spolcích (ZO ČSV). Vzdělávání včelařů a zajištění růstu jejich odborných znalostí jed 

zajišťováno prostřednictvím přednášek, seminářů a kurzů. Organizátory jsou jednotlivé 

základní organizace. Včelařské vzdělávání je také tradičně zajišťováno prostřednictvím SOUV-

VVC o.p.s. Nasavrky a lektory přímo ve včelařských spolcích. Tak zajišťuje svaz včelařů 

celostátně komplexní teoretickou a praktickou výuku v oborovém vzdělávání. Výsledky 

výzkumu, aktuální informace a dění v jednotlivých základních organizacích dostávají členové 

svazu prostřednictvím měsíčníku Včelařství, Odborných včelařských překladů a podle 

edičního plánu. Také v elektronické formě, či internetových aplikací.  

SOUV – VVC o.p.s. Nasavrky navštěvovalo ve školním roce 2010/2011 - 101 studentů, v roce 

2011/2012 - 132 studentů, v roce 2012/2013 - 166 studentů v roce 2014/2015  

- 190 studentů a nyní (školní rok 2015/2016) školu navštěvuje 228 studentů dálkového studia. 

Zároveň se téměř každoročně na učilišti pořádá kurz pro budoucí učitele včelařství. Výjimku 

tvořil rok 2012, kdy kurz nebyl spuštěn. V tomto pětiletém období z tohoto kurzu vzešlo 73 

nových učitelů včelařství, kteří se aktivně zapojili do vzdělávání svých přátel v základních 

organizacích. Již tradičně se každý tok pořádá Letní škola mladých včelařů, které se účastní 70 



– 80 dětí. Jedná se o 14 denní pobyt, kde jsou pro děti připraveny vědomostní soutěže, 

zajímavé přednášky a samozřejmě zde děti i prakticky včelaří.  Pro včelaře jsou pořádány také 

kurzy Včelaření od A do Z, kurzy chovu matek nebo např. kurzy „Včelí pastvy“, ke kterým je 

využíváno místní arboretum. Velké oblibě se těší i Včelařské pátky, kdy si včelaři mohou 

vyslechnout soubor zajímavých přednášek. Dále SOUV – VVC, o. p. s zajišťuje semináře, které 

pořádá ČSV. Jedná se o semináře pro chovatele matek ze šlechtitelských a rozmnožovacích 

chovů, učitele včelařství a přednášející odborníky, zdravotní referenty a pracovníky SVS, 

vedoucí včelařských kroužků, funkcionáře OO ČSV a KKV a organizuje republikové kolo 

soutěže Zlatá včela. 

 

III. II. III. CIS – Centrální informační systém ČSV 

Výrazným posunem je přechod na administraci v centrálním informačním systému, který 

kromě statistických informací a snadné komunikace, je otevřený do budoucna potřebám 

svazu a včelařů. Jeho realizace započala v roce 2013, kdy byl naprogramován základní modul, 

v roce 2014 proběhlo proškolení funkcionářů a ostrý start zaznamenal na přelomu srpna a 

září 2014, kdy v něm byly zadány žádosti o dotaci 1.D. Tehdy se zapojilo 90 % ZO, což 

z celkového počtu 1.100 činilo pouhých 124, které ještě daly přednost papírové formě. Do 

konce roku v něm poprvé byly administrovány členské příspěvky a na jaře 2015 i rekordně 

vysoké úhyny. Pokračovalo se dále i na vývoji a postupně přišly na řadu moduly se strukturou 

ZO a následnou matrikou registračních listů, příprava na změněné podmínky k dotaci 1.D 

v roce 2015, příprava X. sjezdu a další dílčí zlepšení funkčnosti a ovladatelnosti. V roce 2015 

již v CISu zadalo 99 % ZO své žádosti, což znamená, že pouze 11 nepracovalo, z nich jedna je 

bez členů, čekající na zrušení.  

Během dvou let byl proveden obrovský posun ČSV k jednotnému a přehlednému výkaznímu 

systému, který nemá obdobu jak u jiných hobby svazů v republice, tak u stejných subjektů 

v zahraničí.  

I nadále se pokračuje ve výhledu na rok 2016, ale čeká se na upřesnění, aby programovací 

práce mohla být efektivně zadána. Dalším modulem bude - elektronická žádost o vyšetření 

zimní měli s tím, že zpětně bude importován počet roztočů, čímž vznikne komplexní přehled 

o nákazové situaci a průběžném množství zimních ztrát. Rozjezd modulu očekáváme v lednu 

2016. Déle pak administrování dotace z NV 197/2005 Sb, u níž právě probíhá připomínkové 

řízení o její novele na roky 2016-19 a řada dalších plánů, které se budou odvíjet i od 

finančních možností ČSV. 

 

III. II. IV. Právní činnost 

 

Svépomocný fond 

Za sledované období, od 1. 1. 2011 do 30. 11. 2015, byla do Svépomocného fondu přidělena 

částka 18.800.544 Kč.   

Od 1. 1. 2011 do 30. 11. 2015 byla na úhradách vyplacena částka celkem 9.495.234 Kč. 

Částka však bude ještě o něco vyšší, do konce roku jistě přijdou ještě nějaké žádosti.  

V daném období – na rozdíl od minulého období – nenastala výrazná událost /povodně 

atd./, která by byla příčinou zvýšené úhrady ze Svépomocného fondu. Kontrolu čerpání ze 



Svépomocného fondu a přezkum rozhodnutí k podaným odvoláním řešila komise 

Svépomocného fondu. Zůstatek SF ke dni 30. 11. 2015 je: 18.687.679,92 Kč. 

 

 2011 2012 2013 2014 2015 Souhrn 

Příděl 3.627.771 3.872.519 3.688.244 3.806.005 3.806.005 18.800.544 

Výplata 2.875.064 1.786.805 2.181.788 1.425.866 1.225.711 9.495.234 

 

Právní pomoc členům ČSV byla v rámci tohoto Svépomocného fondu zajišťována 

v případech tzv. sousedských sporů, většinou o vyklizení včelstev z pozemku našich členů a 

ve věcech náhrady škody způsobené otravou včel 

 

Úrazové pojištění 

Právní oddělení vedlo evidenci poškozených, kteří žádají o plnění z úrazového pojištění členů 

ČSV a provádí prvotní kontrolu potřebných dokladů. Od listopadu roku 2014 převzala tuto 

agendu sekretářka tajemníka, respektive administrativní pracovnice. Tyto pak zasílá na 

příslušné oddělení pojišťovny.  

Pojistné pro rok 2011 bylo zaplaceno ve výši 186 229 Kč. 

Pojistné pro rok 2012 bylo zaplaceno ve výši 198 427 Kč 

Pojistné pro rok 2013 bylo zaplaceno ve výši 189 888,20 Kč 

Pojistné pro rok 2014 bylo zaplaceno ve výši 194.200 Kč. 

Pojistné pro rok 2015 bylo zaplaceno ve výši 213.609 Kč 

V roce 2011 bylo pojišťovně postoupeno k vyřízení 27 řádně vyplněných formulářů 

„Oznámení úrazu“ s příslušnými přílohami. 19 případů úrazu bylo způsobeno při práci na 

kotoučové pile nebo hoblovce, 3 pádem při práci se včelami, 3 úrazy se staly při cestě ke 

včelám a po 1 případu byla příčina bodnutí včelou a popáleniny při vyvařování vosku.  

V roce 2012 bylo pojišťovně postoupeno k vyřízení 28 řádně vyplněných formulářů 

"Oznámení úrazu" s příslušnými přílohami. 16 případů úrazu bylo způsobeno při práci na 

kotoučové pile nebo hoblovce, 6 pádem při práci se včelami, 2 úrazy se staly při sbírání roje, 

1 úraz se stal při cestě ke včelám, jeden bodnutí včelou, jeden při práci se včelami a jeden 

úraz vznikl popálením při vyvařování vosku 

V roce 2013 bylo pojišťovně postoupeno k vyřízení 18 řádně vyplněných formulářů 

„Oznámení úrazu, trvalé následky“ s příslušnými přílohami. U jednoho případu se čeká na 

doplnění hlášení úrazu. 8 případů škod na zdraví bylo způsobeno při práci na kotoučové pile, 

hoblovce nebo fréze, 6 pádem při práci se včelami, 4 případy jsou popáleniny při hašení 

požáru včelína a voskem 

V roce 2014 bylo pojišťovně postoupeno k vyřízení 18 řádně vyplněných formulářů 

„Oznámení úrazu, trvalé následky“ s příslušnými přílohami. 5x byly úrazy hlášeny přímo 

pojišťovně, 4 úrazy už byly vyplaceny žadatelům na účet. 1 žádost o pojistné plnění byla 

zamítnuta z důvodu, že není věc pojistného plnění. 13 případů škod na zdraví bylo 

způsobeno při práci na kotoučové pile, hoblovce nebo fréze, 5 pádem při práci se včelami 

V roce 2015 bylo pojišťovně postoupeno k vyřízení 27 žádostí. 2x byly úrazy hlášeny 

pojišťovně přímo, 8 případů škod na zdraví bylo způsobeno při práci na kotoučové pile, 

hoblovce nebo fréze, 1 případ byl úmrtí, 11 žádostí o pojistné plnění bylo zamítnuto z 



důvodu, že není věc pojistného plnění. 5 případů bylo zasláno pojišťovně z ČSV, ty jsou 

zatím bez odezvy. 

 

Pojišťovna v roce 2011 vyplatila na pojistném plnění našim členům 126 500 Kč 

Pojišťovna v roce 2012 vyplatila na pojistném plnění našim členům 145 000 Kč. Jedno 

pojistné bylo vyplaceno ve výši 70 tis. Kč na těžký úraz při sbírání roje. 

Pojišťovna v roce 2013 vyplatila na pojistném plnění našim členům 51 490 Kč, což je o dvě 

třetiny méně než v roce 2012. 

Pojišťovna v roce 2014 vyplatila na pojistném plnění našim členům 26. 500 Kč 

Pro rok 2015 není známa vyplacená částka na pojistném plnění našim členům. 

 

Úrazové pojištění členů ČSV činilo 194.200 Kč.  

 

Dotazy 

Právní oddělení poskytuje telefonické, osobní, písemné a emailové poradenství v otázkách 

včelařství, práv a povinností včelařů, v otázkách stanov, interních předpisů ČSV a členství. 

Pravidelná rubrika Právní poradna je nedílnou součástí časopisu Včelařství. 

 

Soudní spory 

Český svaz včelařů, z. s. vedl a vede následující soudní případy: 

 

Věci, kde je ČSV, z. s. žalovaným 

RNDr. Václav Švamberk ca Český svaz včelařů, z. s. o určení 

Předmětem žaloby RNDr. Václava Švamberka byl požadavek, aby soud žalobou na určení 

stanovil a) neplatnost usnesení Republikového výboru ze dne 10. 11. 2013, kterým byl 

odvolán z funkce předsedy ČSV a b) stanovil neplatnost volby nového předsedy a 

předsednictva dne 4. 1. 2014. 

O věci pravomocně rozhodl Obvodní osud pro Prahu 1 svým rozsudkem ze dne 25. 9. 2014 

pod č.j.  27 C 30/2014 – 46 tak, že se žaloba zamítá, a žalobce je povinen uhradit nálady 

soudního řízení. Proti tomuto rozsudku si žalobce odvolání nepodal.    

  

 

Advokátní kancelář Havel, Holásek & partneři, s. r. o. ca Český svaz včelařů, z. s. o zaplacení 

247.660 Kč 

Předmětem žaloby je úhrada za údajné objednané a dodané právní služby na základě dvou 

faktur č. 015132267 na částku 114.950 Kč a č. 015140004 na částku 132.710 Kč. Žalobce 

požaduje uhrazení celkem 5 právních činností, bez specifikace, přičemž ČSV prostřednictvím 

tehdejšího předsedy si objednalo pouze 2 zadání, a to právní posouzení dopadu NOZu a 

stanovisko se smlouvám se spol. VIDEOSLUŽBY KOLÁŘ.  Žalobce přes opakované výzvy 

nedoložil, která požadovaná částka přináleží k vyžádaným službám, a kdo objednal zbývající 3 

služby. 

Věc je vedena u Obvodního soudu pro Prahu 1, první stání bylo 6. 10. 2015 a další je nařízeno 

na den 12. 7. 2016.  



 

 

Věci, kde je ČSV, z. s. žalobcem 

 

Exekuční řízení 

Český svaz včelařů, z. s. ca Chvojková o 62.697 Kč s přísl.   

Exekuční úřad Plzeň – město vede pod sp. zn. 134 EXE 04705/2014 exekuci na základě 

pravomocného platebního rozkazu Obvodního soudu pro Prahu 6. Povinná Ludmila 

Chvojková je dlužnicí ČSV z titulu dlužného nájemného z nebytových prostor Křemencova ul. 

č. 177. V současné době podala povinná žádost o osobní oddlužení. 

 

Český svaz včelařů, z. s. ca PS Holding s.r.o. o 8.964 Kč s přísl. 

Exekuční úřad Plzeň – město vede pod sp. zn. 134 EXE 04706/2014 exekuci na základě 

pravomocného rozsudku Obvodního soudu pro Prahu 2, z titulu neuhrazeného dluhu za 

prodaný kalendář pro rok 2009.  

 

Český svaz včelařů, z. s. ca Václav Kořán o 3.000.000 a 1.400.000 Kč s přísl. 

Exekuční úřad Praha 5 vede pod sp.zn. 027 EX 04444/2008 a 14 EXE 199/2012 exekuci na 

základě pravomocného rozhodčích nálezů Rozhodčího soudu při Hospodářské a Agrární 

komoře ČR z titulu neuhrazeného i budoucího dluhu ve výši celkem 7.000.000 Kč  Václavem 

Kořánem a Antonínem Léblem za prodané akcie společnosti Včela Předboj a.s. ve jmenovité 

hodnotě 40.869.000 Kč.  

 

Soudní řízení 

Český svaz včelařů, z. s. ca REKLAMAX s.r.o. o 533.813,50 s přísl. 

Český svaz včelařů podal u Okresního soudu v Rakovníku žalobu o zaplacení nevyúčtované 

zálohy na základě Smlouvy o reklamních a komunikačních službách ze dne 2. 9. 2010 

v projektu „Propagace spotřeby medu“ pro poslední čtvrtletí realizace projektu pro období 

1. 6. 2013 až 3. 9. 2013, Okresní soud vydal Platební rozkaz dne 29. 10. 2015 pod č.j. 9C 

69/2015 – 24, který nenabyl právní moci pro podaný odpor od spol. REKLAMAX s.r.o.  

 

Český svaz včelařů, z. s. ca REKLAMAX, s. r. o. o zpřístupnění účetnictví 

Český svaz včelařů podal u Okresního soudu v Rakovníku žalobu o zpřístupnění účetních 

dokladů k provedení projektu „Propagace spotřeby medu“, tzv. projekt „Bez medu to nejde“ 

a to na základě Smlouvy o reklamních a komunikačních službách ze dne 2. 9. 2010, kdy ČSV 

má právo podle této smlouvy přezkoumat všechny účetní doklady k tomuto projektu. 

Společnost REKLAMAX s.r.o. odmítla splnit tento smluvní nárok s odůvodněním, že ČSV 

v minulosti již tento nárok využila.  Okresní soud v dané věci dosud nerozhodl ani nenařídil 

ústní jednání.  

 

 

 

 



Trestní řízení 

   Český svaz včelařů podal trestní oznámení ve věci Převodu finančních prostředků ČSV na 

účet SOUV –VVC, o. p. s. v letech 2005 – 2007 a následně způsobené škodě ve výši 2.387.095 

Kč. Trestní oznámení směřovalo pro důvodné podezření z trestního činu. Policejní orgán 

Policie ČR – SKPV zahájil dne 5. 12. 2014 trestní stíhání jedné osoby, pro trestný čin porušení 

povinnosti při správě cizího majetku podle § 220 odst. 1, odst. 2 písm. b) tr.ř. Ke stížnosti 

obviněného státní zástupkyně OSZ pro Prahu 1 trestní stíhání zrušila a nařídila ve věci doplnit 

šetření a opět rozhodnout. Dne 31.3.2015 rozhodl policejní orgán podle § 159a odst. 1 tr. 

řádu o odložení trestního stíhání, neboť ve věci nejde o trestný čin a není na místě věc vyřídit 

jinak. Policejní orgán neshledal v dané věci podezření z trestného činu žádné osoby 

(tajemníka, osob podepisující převodní příkazy, ekonomického oddělení, pracovníků na 

straně příjemce). Proti tomuto usnesení si ČSV podal stížnost, kterou OSZ pro Prahu 1 zamítla 

jako nedůvodnou. V dané věci je nyní v běhu žádost o výkon dohledu nad činností OSZ pro 

Prahu 1. Věc spočívá v tom, že dne 12. 11 .2011, v rámci předání funkce ředitele SOUV-VVC 

o.p.s. mezi Ing. Jeřábkem /odstupující ředitel/ a Ing. Kopáčkovou /nová ředitelka/, byl zjištěn 

zůstatek na č. ú. 43–8348880287/0100 ve výši 17.580.396,56 Kč, včetně částky ČSV ve výši 

11.200.610,00 Kč. Tato částka byla řádně vedena v účetnictví SOUV-VVC o.p.s. na účtu 324. 

V rámci dohledání bylo ČSV zjištěno, že z účtu ČSV byly převedeny na účet SOUV-VVC o.p.s. 

bez právního důvodu tyto částky : 

- 25.12.2005 3.000.000 Kč 

- 24.12.2006 3.500.000 Kč 

- 18.12.2007 5.500.000 Kč 

V roce 2008 byla použita částka 799.390 Kč k dorovnání rozpočtu, na účtu tak zůstalo 

11.200.610 Kč. V letech 2005 – 2010 byla prováděna u SOUV – VVC o.p.s. inventura a řádná 

roční účetní závěrka, byl prováděn audit s výrokem „bez výhrad“. Ředitel, správní rada, 

dozorčí rada o.p.s. a auditor na straně jedné, MZE a vedení ČSV na straně druhé v daném 

období 2005 – 2011 na daný stav nereagovali. Dne 16. 12. 2011 byla částka ve výši 

11.200.610 Kč vrácena na účet ČSV. 

V rámci dohledání ČSV konstatoval v roce 2011, že není zřejmý „původ“ všech finančních 

prostředků, a z tohoto důvodu učinil dne 6. 12. 2011 oznámení ve věci částky 9.743.056 Kč 

na příslušný Finanční úřad pro Prahu 1, a následně vrátil finanční prostředky do státního 

rozpočtu.   

Dne 20. 3. 2012 byla zahájena finanční kontrola FÚ Praha 1 v dané věci. Na základě 

šetření FÚ konstatoval porušení rozpočtové kázně v letech 2005, 2006 a 2007, a v souladu 

s platnou právní úpravou vyměřil platebními výměry odvody za rok 2005, 2006 a 2007 

v částkách 2.574.635 Kč, 3.307.045 Kč a 4.839.265 Kč, celkem 10.720.945 Kč. 

ČSV požádal včas a řádně o posečkání daně podle daňového řádu a současně požádal o 

prominutí daně. Rozhodnutími GFŘ Praha byla daňová povinnost částečně prominuta ve výši 

8.333.850 Kč a byl stanoven odvod ve výši 2.387.095 Kč, který byl částečně uhrazen a 

částečně uzavřen splátkový kalendář, který je plněn. V současné době nemá ČSV daňové 

nedoplatky. 

 

V dané věci zahájilo ČSV šetření zvláštní komisí, ÚKRK a v roce 2013 podalo trestní oznámení. 



IV. Ekonomická činnost 

 

IV. I.  Hospodaření ČSV 

 

HOSPODÁŘSKÝ  VÝSLEDEK  ZA  ROKY  2010 - 2015  Č S V,  z. s.  

 
VÝNOSY 2010 2011 2012 2013 2014 2015 

k 31. 10. 
tržby za prodej tiskovin 20 11 63 26 7 12 

 
tržby za prodej vl. výrobků a 

služeb 

nájem bytů 

nájem nebyt. prostor 

odborné překlady 

inzerce 

časopis 

celkem 

      
      

479 545 612 532 584 463 

593 732 783 806 768 689 

110 127 124 117 136 19 

294 334 376 341 332 267 

43 49 62 50 113 82 

1 519 1 787 1 957 1 846 1 933 1 520 

dotace "Prop.spotř.medu" 3 023 6 144 5 856 4 731   
dotace 1.D administrace   3 421 4 000 4 000  
dotace MZe 18 700 20 000 21 650 20 000 21 700 10 600 

dotace ost.,Grant Dol 10 346 180 242 175  
ostatní výnosy 

výnosy Nasavrky 

úroky 

pokuty, penále 

plemenářská evidence 

přef. služeb, dary 

SZIF,pohledávky ost.,pojišť. 

fin.majetek DOL,Včelpo nájem 

pozemku 

ostatní 

celkem 

      
   480   

225 139 149 105 52 16 

 4 4 14 4 5 

 67 50 67 67 66 

  116 130 175 109 

4 510 150 169 209   
75  85 170 510 255 

15 17 12 14 15 14 

57 42 143 144 62 39 

4 882 419 728 1 333 885 504 

 
přijaté členské příspěvky 

ČP 15 % pro OO 

mimoř. příspěvek 

16 066 16 742 17 479 17 200 17 611 18 875 

-1 171 -1 244 -1 328 -1 256 -1 299 -1 394 

  2 129    

Celkem ČP 14 895 15 498 18 280 15 944 16 312 17 481 

příspěvky chovy    369 126 114 

 

VÝNOSY CELKEM 

 

43 049 

 

44 205 

 

52 135 

 

48 491 

 

45 138 

 

30 231 
 

NÁKLADY CELKEM 

 

52 715 

 

39 676 

 

44 152 

 

48 178 

 

37 854 

 

22 948 

 

H. V. CELKEM 

 

-9 666 

 

4 529 

 

7 983 

 

313 

 

7 284 

 

7 283 

 

PŘÍDĚL DO SF 

 

3 415 

 

3 856 

(mim. 3000) 

6 994 

(mim.1500) 

5 272 

 

3 765 

 

3 985 

 

PŘÍDĚL DO SOC. FONDU 

 

200 

 

200 

 

200 

 

200 

 

200 

 

200 



 

PŘÍDĚL DO CHOV. FONDU 

    

369 

 

126 

 

114 

 

NEROZDĚLENÝ HOSP. VÝSL. 

 

-13 281 

 

473 

 

789 

 

-5 528 

 

3 193 

 

2 984 

DOTACE investiční - NNO 

Včelařská stanice Rosice 

 

520 

    

800 

 

 

HOSPODÁŘSKÝ VÝSLEDEK ZA ROKY  2010 - 2015 Č S V z. s.  
(v tisících Kč) 

NÁKLADY                                                             
- k  31. 10. 

náklady na poříz. zboží 2010 2011 2012 2013 2014 2015 
 
spotřeba materiálu 

1.D administrace sekr. 

kancelářský 

čisticí a ostatní 

materiál knihy 

časopisy 

celkem 

      
  25 45 28  

64 617 246 273 146 135 
52 59 99 55 35 80 
39 34 43 34 25 10 

155 710 413 407 234 225 
 

spotřeba paliv a energie 

1.D administrace 

sekr. plyn 

elektřina 

PHM 

vodné 

celkem 

      
  59 60 48  

186 141 106 140 89 39 
93 39 70 75 83 88 
40 66 64 39 25 23 
10 -6 13 17 7 12 

329 240 312 331 252 162 
 
nákup DDHM a DDNHM 288 401 548 148 306 123 
 
náklady na služby a opravy 

1.D administrace 

sekr. budovy 

zařízení 

auto 

celkem 

      
  83 4 4  

49 112 232 159 11 43 
101 35 15 14 25 23 

27 29 1 8 18 10 
177 176 331 185 58 76 

 
ostatní náklady na služby 

telefon 

telefon 1.D administrace 

sekr. ostatní,služby 

PC náhrady 

poštovn

é 

poštovné    1.D administrace 

sekr. 

školení 

sjezd, 

přefakturace 

srážky, stočné 

odvoz odpadu,prání 

prádla ostatní nák 1.D 

administrace sekr. vnitřní 

audit,znalečné, právní sl. 

celkem 

      
154 128 114 103 98 90 

  25 25 23  
232 235 224 281 193 341 

 142 110 193 65 19 
181 272 241 244 241 171 

  25 30 28  
20 39 24 36 37 18 

374   130 175 120 
8 8 18 10 20 16 

20 19 22 24 41 18 
  232 235 187  

208 108 12 183 775 316 
1 197 951 1 047 1 494 1 883 1 109 

Propagace spotřeby medu 3 023 6 144 5 856 4 731   

 
náklady na repre 

občerstvení 

občerstvení 

sjezd 

občerstvení 

aktivy 

celkem 

      

86 41 161 59 84 45 
     8 

80 69 71 73 76 77 
166 110 232 132 160 130 

náklady na cestovné 

 

zaměstnanci 

RV a PRV 

IX.sjezd,komis

e ostatní 

celkem 

      
      

67 26 47 36 12 13 
220 237 300 293 297 153 
173 34 61 116 113 106 
162 211 148 288 188 67 
622 508 556 733 610 339 



 
osobní náklady 

mzdy 

1.D administrace 

sekr. refundace 

mezd delegačné 

vyhodnocení org. 

složek honoráře, 

dohody 

1.D administrace ZO,OO 

      
6 680 6 028 5 796 5 122 4 777 4 067 

  525 826 641  
24 3 24 50 37 14 

2 549 484 519 513 310 
54 25 20 33 27 36 

406 636 747 759 623 516 
  1 060 1 090 1 130  

celkem 7 166 7 241 8 656 8 399 7 748 4 943 
-  

 

náklady na soc. zabezpečení 

sociální 

pojištění 

zdravotní 

pojištění 

1.D administrace 

sekr. připojištění, 

ostatní soc. náklady 

na stravování celkem 

      
1 640 1 472 1 550 1 389 1 298 1 097 

590 580 581 516 484 400 
  178 281 218  

28 27 29 26 27 27 
175 170 158 162 149 128 

2 433 2 249 2 496 2 374 2 176 1 652 
 
pojistné 

auto 

věcné a budov 

celkem 

      
12 27 7 9 9 10 
58 42 52 53 58 58 
70 69 59 62 67 68 

 

poplatky 

1.D administrace 

sekr. banky 

ostatní,odpis pohledávky 

odpis akcií, penále FÚ 

člen Apislavie 

člen 

Apimondie 

člen Agrární komory ČR 

celkem 

      
  15 16 15  

93 68 47 48 49 45 
1 705 78 193 4 736 271 37 

16 099   2 391 45  
8 16 6 6 7 7 

21 19 18 20 31 31 
60 62 60 64 66 62 

17 986 243 339 7 281 484 182 
 
poskytnuté příspěvky 

na 

varroázu 

plem. 

práce 

spol.prospěšná a 

vzdělávací činnost 

rozvoj 

venkova(MMR) 

ost.dotace,Grant 

Dol celkem 

      
570 641 949 924 830 719 
350 323 180 195 216  

      
17 947 19 143 20 609 18 941 20 785 13 220 

 500 350 300   
11 27 25 153 213  

18 878 20 634 22 113 20 513 22 044 13 939 
 

administrace dotace 1.D ZO,OO   1 194 1 388 1 678  
 
Náklady celkem: 52 490 39 676 44 152 48 178 37 700 22 948 
 
Daň z příjmů: 108 0 54 155 154  

 

INFORMATIVNÍ: 

INVESTICE-Centrální infor.systém    175 537 414 

nezařazená invstice CIS 2014-2015      835 
INVESTICE-rekonstrukce bytů    553   

nákup auta  295     

       
       

včel. stanice Rosice 117 18 33 15 7 23 
INVESTICE ČSV - VS Rosice     500 1 497 
INVESTICE VS Rosice-Dotace NNO     800  

nezařazená investice Rosice 2014-

2015 

     2 797 



Program na podporu 

spotřeby medu ze SF 

 

1 511 

 

3 072 

 

2 928 

 

2 425 

  

 
1. D administrace celkem   3 421 4 000 4 000  
 
Kontrolní  součet 54 226 43 061 50 588 55 501 43 698 24 882 

 

 

ROZVAHA ČSV, z. s.  2010 2011 2012 2013 2014               2015 

- k 31. 10. 

STÁLÁ AKTIVA 5 859 42 410 42 278 71 964 44 350 46 261 
 

nehmotný majetek 

oprávky k nehmotnému maj. 

pozemky 

budovy,haly,stavby 

stroje,přístroje,zařízení 

dopravní prostředky drobný 

dl.hmotný majetek 

oprávky k hmotnému majetku 

finanční investice 

133   175 712 1 126 

-135    -49 -49 

232 37 095 37 093 37 093 37 093 37 093 

4 331 4 195 4 195 4 748 4 748 4 748 

1 155 121 121 88 1 388 2 885 

456 780 394 394 295 295 

2 477    99 99 

-7 280 -4 171 -3 915 -4 104 -4 326 -4 326 

4 490 4 390 4 390 33 570 4 390 4 390 

      

OBĚŽNÁ AKTIVA 41 312 41 082 44 294 41 501 48 532 61 093 

materiál 

zvířata 

pohledávky 

 

peníze bankovní účty 

přechodné účty aktivní 

1 285 746 654 570 552 552 
54 54 54 66 68 68 

8 761 7 624 7 738 1 645 473 454 

      

386 74 223 206 105 165 

30 631 32 327 35 374 38 929 47 296 59 816 

195 257 251 85 38 38 

 

AKTIVA CELKEM 

      
47 171 83 492 86 572 113 465 92 882 107 354 

 

 

VLASTNÍ ZDROJE KRYTÍ 

 
33 005 67 874 71 081 95 543 71 616 77 235 

 

vlastní jmění 

fondy organizace 

 

nerozdělený zisk, ztráta 

 
20 523 57 013 57 013 86 193 57 013 57 013 

18 349 16 326 18 747 19 048 21 303 19 638 

      

3 799 -9 994 -12 658 -10 011 -13 984 -6 700 

hospodářský výsledek -9 666 4 529 7 979 313 7 284 7 284 

       

CIZÍ ZDROJE 14 166 15 618 15 491 17 922 21 266 30 119 

 

závazky z obchodního styku 

závazky k zaměstnancům 

závazky ze soc. zabezpečení 

daňové závazky 

jné závazky 

výdaje příštích období 

výnosy příštích období 

dohadné účty pasivní 

      
477 255 734 76 222 231 

395 512 507 455 395 419 

224 241 247 214 199 220 

-2 897 -1 584 -2 084 941 2 660 28 850 

-7 -7 95 111 134 284 

320 111 137 169 121  

15 654 16 090 15 855 15 841 17 420  

   115 115 115 

 

PASIVA CELKEM 

      

47 171 83 492 86 572 113 465 92 882 107 354 

 



IV. II. Kontrolní činnost 

Kontrolní činnost dozorových orgánů státní a daňové správy za uplynulé období 2011 - 2015 

probíhaly bez zjištění, vyjma následujících dvou případů: 

 

IV. II. I. Převod finančních prostředků ČSV, z.s.   

 

Na základě zjištěných nedůvodných převodů finančních částek z účtu ČSV na účet   SOUV – 

VVC Nasavrky o.p.s. v celkové výši 12.000.000 Kč v letech 2005 – 2007 byl dne 20.3.2012 

zahájena finanční kontrola, která zjistila porušení rozpočtové kázně v letech 2005, 2006, 

2007 a v souladu s platnou právní úpravou vyměřil platebními výměry odvody za rok 2005, 

2006 a 2007 v částkách 2.574.635 Kč, 3.307.045 Kč a 4.839.265 Kč, celkem 10.720.945 Kč. 

ČSV požádal včas a řádně o posečkání daně podle daňového řádu a současně požádal o 

prominutí daně. Rozhodnutími GFŘ Praha byla daňová povinnost částečně prominuta ve výši 

8.333.850 Kč a byl stanoven odvod ve výši 2.387.095 Kč, který byl částečně uhrazen a 

částečně uzavřen splátkový kalendář, který je plněn (viz též str. 29 – Trestní oznámení). 

 

 

IV. II. II.    Neprovedení výběrového řízení na výrobu časopisu Včelařství 
 
   Na základě šetření odboru 11000 Ministerstva zemědělství ČR v roce 2014 bylo 

konstatováno neprovedení výběrového řízení v roce 2013 na časopis Včelařství. Na základě 

tohoto podnětu zahájil Finanční úřad pro Prahu 1 kontrolu pro podezření z porušení 

rozpočtové kázně. Na základě zjištění obsažených ve Zprávě o daňové kontrole FÚ pro hlavní 

město Prahu pod č. j. 913925/15/2000-31477-107415, bylo vydáno penále, které bylo 

stanoveno platebním výměrem č. 1446054/2015 ze dne 5. 3. 2015, doručeným dne 

5. 3. 2015 na částku 1.000.000 Kč.  

V dané věci bylo požádáno o částečné prominutí daně a současně bylo požádáno o 

posečkání úhrady daně. Žádosti o posečkání úhrady daně nám bylo vyhověno s termínem 

do 30. 6. 2016. Věc dosud nebyla rozhodnuta. 

V roce 2014 a 2015 byl ČSV podroben řadě mimořádných kontrol ze stupně Finančního 

úřadu pro Prahu 1 a kontrolních orgánů Ministerstva zemědělství, ve většině případů na 

podkladě anonymních udání. Kontrolní činnost se týkala např. právní existence 

Svépomocného fondu, podezření z neoprávněného čerpání dotace 1D, nedodržování 

dotačních podmínek, oprávněnosti konání seminářů v době konání Republikového výboru, 

správnosti daňových záznamů, údajného čerpání administrace evropských dotací pode VN č. 

197/2005 Sb. atd.  Za hospodářskou činnost a čerpání dotačních prostředků za rok 2014 

nebyla zjištěna závada.    

 

 

 

 

 

 



IV. III. Nemovitý majetek 
 
Český svaz včelařů, z. s. má následující nemovitosti (budovy a pozemky): 

1) Praha 1, Křemencova 177/8 -  

 nemovitost vyžaduje do budoucnosti investice, jako jsou nová střecha, podlahy, 

výměna oken, rekonstrukce plynového rozvodu, výměna olověného rozvodu vody 

(kde ještě není), opravu fasády;  

2) Jabloňany – včelařská stanice - 

 nemovitost je ve značně použitém stavu v neutěšeném statickém provedení 

(nesvázaný základ na navážce ve svahu), s problematickým přístupem, obzvláště 

v zimním období; 

3) Rosice u Brna – 

 včelařská stanice -v letech 2014 a 2015 prošla rozsáhlou rekonstrukcí. Byly k ní 

dokoupeny další pozemky a o nákupu dvou dalších, aby nemovitost měla dobrou 

výchozí polohu i vůči sousedním pozemkům, se jedná. Město zvažuje opravu 

příjezdové komunikace; 

4) Obora u Boskovic  

 pozemky Včelpo, areál pronajat dceřiné společnosti Včelpo; 

5)Doubrava u Orlové  

 lesní pozemek; 

6) Jaktař  

 orná půda; 

7) Lipník nad Bečvou  

 ovocný sad, travnatá plocha; 

8) Trnové Pole  

 orná půda; 

9) Uherský Brod  

 parcela. 

 

IV. IV.  Sekretariát 

Jako servisní instituce pro potřeby republikového výboru a Českému svazu včelařů slouží 

Sekretariát RV ČSV. Hlavními úkoly jsou činnosti ekonomické (administrace dotací, 

hospodářský chod spolku), právně-legislativní (spolupráce na přípravě odborných a právních 

norem, programů, servis orgánům svazu), redakční činnost a knihovna (Včelařství, OVP, 

webové stránky, vydavatelské činnost, včelařské knihovny), podpora vzdělávání a péče o 

mládež (VKM, osnovy a učební plány), odborná činnost (výstavnictví, stálé expozice, 

poradenství, činnost uznaného chovatelského sdružení), nemovitosti ČSV (investice, opravy, 

revize), zajištění dotací a grantů (evropské a národní dotace), spolková činnost svazu a 



propagace. Vlastní činnost sekretariátu byla ve sledovaném období ovlivněna personální 

změnou na pěti ze šesti nosných funkcí. Změny postihl opakovaně funkci tajemníka (Ing. 

Peleška, Ing. Krejčík, Mgr. Machová, Petrů), opakovaně funkci redaktora časopisu, funkci 

vedoucího odborného oddělení, funkci dotačního referenta /úmrtí RNDr. Roberta Šmída/ a 

právníka svazu. Jediná pozice, vedoucí ekonomického oddělení, obsazené paní Janou 

Prchlíkovou zůstala beze změny. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obsah Příloh v části V. 

 

 Dotace na včelařská opatření podle VN 197/2005 Sb. v letech 2005 – 2015 

 Dotace EU, počet žadatelů 

 Průběh čerpání dotací na opatření "boj proti varroáze" (v tis. Kč), opatření  1 - 5 

 Tabulka náhrad nákladů a ztrát včelařům (mimořádná veterinární opatření) 

 Tabulky přehledu odchovaných matek a přísuny k plodinám podle krajů 2009 - 2014 

 Vývoj počtu chovů a odchovaných matek pro ostatní včelaře 2010 - 2014 

 Výroba a spotřeba medu 1993 - 2014 

 Spotřeba medu (kg/obyvatel/rok) 1999 - 2014 

 Vývoj ceny medu 2010 - 2014 

 Zahraniční obchod se včelím medem a včelím voskem 1999 - 20104 

Zprávy odborných komisí 

Zpráva o činnosti racionalizační komise za rok 2011-2015 

Zpráva komise pro zdraví včel  RV ČSV za období od IX. sjezdu ČSV. 

Zpráva o činnosti Redakční rady čas. Včelařství a OVP za období 2010 až 2015. 

Zpráva o činnosti vzdělávací komise RV ČSV za rok 2011 – 2015 

Zpráva o činnosti IT komise za období 2010-2015 

Zpráva komise Svépomocného fondu pro X. sjezd Českého svazu včelařů, z. s. 

Zpráva Komise pro práci s mládeží 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Dotace EU - počet žadatelů 2011 - 2015

podle nařízení Komise (ES) č.917/2004

a nařízení vlády č. 197/2005 Sb.

v platném znění

Český svaz včelařů, o.s.

Dotace

2011 - 

počet 

žadatelů

2012 - 

počet 

žadatelů

2013 - 

počet 

žadatelů

2014 - 

počet 

žadatelů

2015 - 

počet 

žadatelů

01 - Technická pomoc 1825 2345 2043 2973 2532

02 - Racionalizace kočování včelstev 141 163 139 100 97

03 - Boj proti varroáze 90 100 101 116 113

04 - Obnova včelstev 139 116 106 90 76

05 - Rozbory medu 16 23 8 15 10

Celkem 2211 2747 2397 3294 2828

V. Přílohy, tabulky a grafy 

 

Dotace na včelařská opatření podle VN 197/2005 Sb. v letech 2005 – 2015 

 

opatření 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 

technická pomoc 7 040 10 862 24 167 26 792 24 030 34 460 36 897 35 629 34 307 26 877 

boj proti varroáze 9 267 10 522 13 816 10 198 11 448 11 112 15 949 18 932 17 238 27 513 

racionalizace kočování 3 108 4 287 7 844 10 765 11 503 5 016 4 478 3 867 2 259 2 159 

rozbory medu 324 550 505 471 503 1 836 937 494 678 712 

obnova včelstev 5 778 6 213 8 526 8 705 8 903 8 804 8 159 7 286 9 465 7 414 

Celkem čerpání v Kč 25 518 32 434 54 859 56 931 56 387 61 231 66 420 66 208 63 947 64 675 

možnost čerpání v Kč 38 600 45 720 54 860 56 962 56 389 62 653 66 421 66 212 63 947 64 675 

čerpání v % 66,11 70,94 100,00 99,95 100,00 97,73 100,00 99,99 100,00 100,00 



 

 

 

Průběh čerpání dotací na opatření "technická pomoc" (v tis. Kč) 

 

   

Tab.č.2 

            
1. OPATŘENÍ podopatření 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 

technická pomoc 

školení 6 246 6 904 9 533 7 941 7 596 7 699 4 932 5 649 4 991 4 880 

zařízení 794 3 958 14 634 18 850 16 434 24 938 29 900 27 465 26 465 19 689 

  nové úly _ _ _ _ _ 1 823 2 065 2 515 2 851 2 308 

celkové čerpání v tis. Kč 7 040 10 862 24 167 26 792 24 030 34 460 36 897 35 629 34 307 26 877 

podíl na celkově vyčerpaných dotacích v % 27,6 33,5 44,1 47,0 42,6 56,3 55,6 53,8 53,6 41,6 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Průběh čerpání dotací na opatření "boj proti varroáze" (v tis. Kč) 

    

Tab.č.3 

  

         

 

 

 

 

 

 

 

2. OPATŘENÍ podopatření 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 

boj proti 

varroáze 

léky 6 910 7 883 11 098 7 566 8 605 8 137 12 707 15 746 13 800 23 758 

aerosol 2 257 2 539 2 718 2 632 2 843 2 975 3 242 3 186 3 438 3 755 

studie  100 100 
_ _ _ _ _ _ _  

celkové čerpání v tis. Kč 9 267 10 522 13 816 10 198 11 448 11 112 15 949 18 932 17 238 27 513 

podíl na celkově vyčerpaných dotacích v % 36,3 32,4 25,2 17,9 20,3 18,1 24,0 28,6 26,9 42,5 

Průběh čerpání dotací na opatření "racionalizace kočování" (v tis. Kč) 

 

   

Tab.č.4 

                        
3. OPATŘENÍ podopatření 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 

racionalizace 

kočování 

kočování)* 1 806 2 176 1 717 1 801 1 510 _ _ _ _  

zařízení 1 302 2 112 6 127 8 964 9 993 4 938 4 478 3 867 2 259 2 159 

celkové čerpání v tis. Kč 3 108 4 288 7 844 10 765 11 503 4 938 4 478 3 867 2 259 2 159 

podíl na celkově vyčerpaných dotacích v % 12,2 13,2 14,3 18,9 20,4 8,1 6,7 5,8 3,5 3,3 



 

 

 

 

 

 

Tabulka náhrad nákladů a ztrát včelařům (mimořádná veterinární opatření) 

Chovatelům včel vyplaceno z titulu veterinárního zákona - tj. dle § 67 až 70 vet. zákona -  

náhrada nákladů a ztrát, které vznikly v důsledku provádění mimořádných veterinárních 

opatření nařízených ke zdolávání některé z nebezpečných nákaz – mor včelího plodu. 

 

Rok 2010 2011 2012 2013 2014 2015 (k 30. 11. 2015) 

Náhrada v Kč 15.489.971 9.062.038 11.853.110 16.644.401 8.807.798 20.466.753 

 

 

Průběh čerpání dotací na opatření "rozbory medu" (v tis. Kč) 
   

Tab.č.5 

            

 

    

         
4. OPATŘENÍ   2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 

rozbory medu   324 550 505 471 503 1 837 937 494 678 712 

celkové čerpání v tis. Kč 324 550 505 471 503 1 837 937 494 678 712 

podíl na celkově vyčerpaných dotacích v % 1,3 1,7 0,9 0,8 0,9 3,0 1,4 0,7 1,0 1,1 

 

 

Průběh čerpání dotací na opatření "obnova včelstev" (v tis. Kč) 

   

Tab.č.6 

            
5. OPATŘENÍ podopatření 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 

obnova včelstev 
prodej matek 5 778 6 213 7 336 8 585 8 731 8 771 8 145 7 282 9 465 7 414 

pořízení úlů _ _ 1 190 120 172 34 14 4 _  

celkové čerpání v tis. Kč 5 778 6 213 8 526 8 705 8 903 8 805 8 159 7 286 9 465 7 414 

podíl na celkově vyčerpaných dotacích v % 22,6 19,2 15,5 15,3 15,8 14,4 12,3 11,0 14,8 11,7 



 

Tabulky přehledu odchovaných matek a přísuny k plodinám podle krajů 

 

 

Počty matek, odchovaných mimo šlechtitelské chovy, přísun včelstev k plodinám a do lesů 2009 
 

 

KRAJ MATEK mimo vyšší chovy Přísunů včelstev celkem Přísunů k plodinám Přísunů do lesů 

Praha  609 26 14 12 

Středočeský 12 962 6 178 4 979 1 199 

Jihočeský 10 657 2 597 1 680 917 

Plzeňský  9 766 2 793 1 561 1 232 

Karlovarský 1 033 92 72 20 

Ústecký 4 501 4 175 2 503 1 672 

Liberecký  2 287 413 225 188 

Královéhradecký  7 055 3 120 2 230 890 

Pardubický  7 539 2 677 1 686 991 

Vysočina 9 064 2 771 1 828 943 

Jihomoravský 15 593 13 746 9 233 4 513 

Zlínský 6 463 2 363 1 516 847 

Olomoucký 8 320 3 279 2 018 1 261 

Moravskoslezský  12 413 4 143 2 356 1 787 

Celkem  108 262 48 373 31 901 16 472 

 

Počty matek, odchovaných mimo šlechtitelské chovy, přísun včelstev k plodinám a do lesů 2010 

 
 

KRAJ MATEKmimo vyšší chovy Přísunů včelstev celkem Přísunů k plodinám Přísunů do lesů 

Praha  748 36 0 36 

Středočeský 12 018 5 291 4 232 1 059 

Jihočeský 12 725 3 281 2 087 1 194 

Plzeňský 8 520 2 112 1 413 699 

Karlovarský 1 708 223 123 100 

Ústecký 2 780 1 161 1 094 67 

Liberecký  2 978 765 554 211 

Královéhradecký 6 306 1 695 1 191 504 

Pardubický 5 913 1 560 1 128 432 

Vysočina 5 399 1 236 682 554 

Jihomoravský 15 674 13 716 8 335 5 381 

Zlínský 5 381 241 105 136 

Olomoucký 6 787 3 064 1 847 1 217 

Moravskoslezský 9 353 4 308 2 393 1 915 

Celkem 96 290 38 689 25 184 13 505 

 

 

 

 

 

 

 



Počty matek, odchovaných mimo šlechtitelské chovy, přísun včelstev k plodinám a do lesů 2011 
 

KRAJ MATEK mimo vyšší chovy Přísunů včelstev celkem Přísunů k plodinám Přísunů do lesů 

Praha  748 36 0 36 

Středočeský 12 018 5 291 4 232 1 059 

Jihočeský 12 725 3 281 2 087 1 194 

Plzeňský 8 520 2 112 1 413 699 

Karlovarský 1 708 223 123 100 

Ústecký 2 780 1 161 1 094 67 

Liberecký 2 978 765 554 211 

Královéhradecký 6 306 1 695 1 191 504 

Pardubický  5 913 1 560 1 128 432 

Vysočina 5 399 1 236 682 554 

Jihomoravský 15 674 13 716 8 335 5 381 

Zlínský 5 381 241 105 136 

Olomoucký 6 787 3 064 1 847 1 217 

Moravskoslezský  9 353 4 308 2 393 1 915 

Celkem  96 290 38 689 25 184 13 505 
 

 

Počty matek, odchovaných mimo šlechtitelské chovy, přísun včelstev k plodinám a do lesů 2012 
 

KRAJ MATEK mimo vyšší chovy Přísunů včelstev celkem Přísunů k plodinám Přísunů do lesů 

Praha  584 0 0 0 

Středočeský 10 925 3 150 2 460 690 

Jihočeský 10 567 1 993 1 190 803 

Plzeňský 8 348 2 430 1 234 1 196 

Karlovarský 2 495 341 316 25 

Ústecký 4 934 3 178 2 751 427 

Liberecký 2 608 364 254 110 

Královéhradecký  5 414 1 137 784 353 

Pardubický  6 500 1 482 822 660 

Vysočina 8 407 1 323 807 516 

Jihomoravský 17 126 14 155 9 936 4 219 

Zlínský 4 324 232 167 65 

Olomoucký 6 927 2 846 1 799 1 047 

Moravskoslezský 13 049 2 811 1 559 1 252 

Celkem 102 208 35 442 24 079 11 363 

 
Počty matek, odchovaných mimo šlechtitelské chovy, přísun včelstev k plodinám a do lesů 2013 
 

KRAJ MATEK mimo vyšší chovy Přísunů včelstev celkem Přísunů k plodinám Přísunů do lesů 

Praha  70 0 0 0 

Středočeský 1314 232 163 69 

Jihočeský 2899 461 211 250 

Plzeňský 1618 129 51 78 

Karlovarský 930 95 40 55 

Ústecký 1181 687 546 141 

Liberecký  1215 116 95 21 

Královéhradecký 1999 311 136 175 

Pardubický 2453 458 273 185 

Vysočina 2832 485 377 108 

Jihomoravský 3796 2184 1385 799 

Zlínský 1970 392 221 171 

Olomoucký 3410 662 323 339 

Moravskoslezský 5622 1402 710 692 

Celkem 31 309 7 614 4 531 3 083 
 

 

 



Počty matek, odchovaných mimo šlechtitelské chovy, přísun včelstev k plodinám a do lesů 2014 
 

KRAJ MATEK mimo vyšší chovy Přísunů včelstev celkem Přísunů k plodinám Přísunů do lesů 

Praha  657 60 56 4 

Středočeský 14 679 3 889 3 435 454 

Jihočeský 13 217 2 013 1 202 811 

Plzeňský 9 324 1 755 929 826 

Karlovarský 2 729 61 33 28 

Ústecký 5 044 2 679 2 440 239 

Liberecký 3 767 406 232 174 

Královéhradecký 7 547 2 046 1 437 609 

Pardubický  8 627 2 127 1 349 778 

Vysočina 11 274 1 696 1 096 600 

Jihomoravský 17 225 10 827 6 752 4 075 

Zlínský 7 683 1 027 569 458 

Olomoucký 8 362 1 895 1 034 861 

Moravskoslezský  14 904 2 794 1 437 1 357 

Celkem  125 039 33 275 22 001 11274 
 

 

 

S účinností od 1. 9. 2013 byl schválen nový chovatelský řád, který stanovuje dva typy chovů - 
rozmnožovací chovy uznaného šlechtitelského program a vyšší šlechtitelské chovy uznaného 
šlechtitelského programu. 
 

Vývoj počtu chovů a odchovaných matek pro ostatní včelaře 
 

 
Rok 

Počet 

rozmnožovacích 

chovů 

 

Odchováno 

matek 

Počet 

šlechtitelských 

chovů 

 

Odchováno 

matek 

 

Celkem 

chovů 

 

Celkem 

odchováno matek 

2010   91   41 464 

2011 63 16 745 69 27 058 132 43 803 

2012 78 20 225 50 20 145 128 40 370 

2013 73 16 222 48 20 190 121 36 412 

2014 40 19 486 48 25 593 88 45 079 

 

   Na území České republiky v chovatelské sezoně roku 2015 působilo 76 aktivních chovů, 
z toho 48 šlechtitelských a 28 rozmnožovacích rozchovávajících výhradně včelu kraňskou, Apis 
Mellifera Carnica.  Činnost těchto chovů koordinuje Český svaz včelařů jako chovatelské 
sdružení pro včelu kraňskou. Úroveň chovatelské práce v ČR je na vysoké úrovni. Přes 
podporu státu na nákup matek je však obměna matek a za uhynulá včelstva dosud 
nedostatečná. Ani v uplynulém období se situace nezměnila. Tyto chovy dodaly chovatelům 
včel v letech 2010 až 2015 zhruba 250 000 matek (s odhadem počtu v roce 2015). 
 

Produkce   
   V České republice produkovaný med dosahuje významně lepší kvality, než udává vyhláška 
č. 76/2003 Sb., oddíl 2  Med, popřípadě směrnice Rady (ES) 2001/110. Většina produkce 
odpovídá vyšší kvalitě, kterou deklaruje norma Českého svazu včelařů, o. s (dále jen ČSV) 
č. 1/1999 Český med. Fyzikální a chemické požadavky se v rámci této normy hodnotí dle 
metod „Harmonised methods of the European Honey Commision, 1997“. Certifikáty 
specifických vlastností: jsou vydávány podle normy jakosti ČSV 1/1999 Český med, v platném 
znění. Mezi chovateli včel v  České republice přetrvává výrazná převaha malých včelařů 
chovajících do 15. včelstev. Tato skutečnost napomáhá zajistit rovnoměrné opylení v krajině 
a současně dává ideální předpoklady pro produkci regionálních potravin na celém území ČR.  
Současně je tato struktura cennou zárukou stability oboru jako celku s  flexibilním chováním 



vůči změnám v ekonomických podmínkách trhu, které menší včelařské jednotky bez přímé 
ekonomické závislosti na oboru mohou lépe překonávat. 
 

Jedním z faktorů, který ovlivňuje  české včelařství, je relativně nízká spotřeba včelích 
produktů, zvláště medu. V ČR se spotřeba medu pohybuje mezi 0,5–0,8 kg na obyvatele za 
rok. Produkce medu se přes kolísající počty včelstev nadále pohybuje okolo hodnoty 7 000 
tun ročně, s výjimkou roku 2011, kdy přesáhla 11 tisíc tun. 
Příčinou jsou mimo jiné vhodné klimatické podmínky v období snůšky a zejména změny ve 
složení osevních ploch kulturních rostlin s výrazným nárůstem pěstování olejnin. 
 
 

VÝROBA A SPOTŘEBA MEDU 
Vývoj produkce medu a vosku 

  
  

Průměrný výnos 

kg/včelstvo 
Celkový výnos (tuny) 

Rok  Počet včelstev Med Vosk  Med Vosk 

1993 685 321 11,11 0,24 7 616,60 167,6 

1994 630 026 12,3 0,24 7 750,00 152,3 

1995 622 336 11,68 0,26 7 266,80 161,1 

1996 537 136 9,91 0,29 5 321,60 156,4 

1997 510 363 9 0,27 4532 119 

1998 542 161 13,8 0,23 7500 125 

1999 564 981 13 0,28 7318 159 

2000 534 814 13,89 0,27 7500 150 

2001 537 266 11,63 0,34 6300 186 

2002 517 743 10,94 0,37 5883,1 186,6 

2003 477 743 13,19 0,43 6303,2 284,9 

2004 556 853 13,9 0,43 7738 238,1 

2005 551 681 15,17 0,47 8371 257 

2006 525 560 17,22 0,5 9051 262,4 

2007 520 084 16,28 0,53 8466,3 274,4 

2008 461 086 13,18 0,51 6078,1 235,2 

2009 497 946 13,84 0,48 6891,6 236,3 

2010 528 186 14,11 0,45 7454,6 239,7 

2011 569 419 19,99 0,54 11301,6 302,7 

2012 540 705 13,56 0,51 7331,9 275,7 

2013 553 040 14,58 0,502 8063 277,9 

2014 603 392 11,87 0,42 7162,5 253,5 

Zdroj: ČSV CIS 

 

 

Výroba a spotřeba medu v ČR 

 
 

 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 

Počáteční zásoba 500 838 735 1 860 2 971 1 804 347 12 1 451 4 260 

Výroba 6 303 7 738 8 371 9 081 8 466 6 078 6 891 7 455 11 302 7 332 

Dovoz 1 757 1 134 1 580 2 390 1 724 2 060 1 825 2 172 1 777 1 946 

Nabídka celkem 8 560 9 710 10 686 13 331 13 160 9 931 9 063 9 639 14 530 13 538 

Spotřeba 5 698 6 000 6 000 7 000 7 000 7 000 7 000 7 000 8 000 8 000 

Vývoz 2 024 2 975 2 826 3 360 4 357 2 595 2 051 1 188 2 270 1 583 

Konečná zásoba 838 735 1 860 2 971 1 804 347 12 1 451 4 260 3 953 



 

 

Spotřeba medu 
Spotřeba medu má z dlouhodobého hlediska setrvalý stav. Tento stav není pozitivní ani z 
pohledu včelařů ani z pohledu konečného spotřebitele, který nevyužívá všechny pozitivní 
účinky tohoto jedinečného přírodního produktu. Snahou je zvýšení spotřeby medu, a to 
kromě tradičního balení medu i větším výběrem výrobků, které obsahují med, jako jsou např. 
směsi ovoce s medem, masné výrobky (šunky, paštiky), pekárenské výrobky (perníčky a jiné 
pečivo) a různé druhy medoviny. 
 

 

 

 

 

Spotřeba medu (kg/obyvatel/rok) 
 

 
 

1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

0,6 0,6 0,5 0,5 0,5 0,6 0,6 0,7 0,7 0,7 0,7 0,7 0,8 0,7 0,7 0,7 

 

 

 

Velmi důležitá je pro chovatele včel i spotřebitelská cena medu, která se postupně zvyšuje až 
na 152,04 Kč za kilogram medu v září roku 2013. Díky tomuto vývoji se zvyšuje ekonomika 
chovu včel i zájem o včelaření a to jak rekreační, tak komerční. 
 

 

Vývoj ceny medu 
 

 
 

Měsíc 2010 2011 2012 2013 2014 

leden  129,71 Kč 134,32 Kč 143,81 Kč 157,20 Kč 

únor  128,94 Kč 133,12 Kč 145,48 Kč 160,80 Kč 

březen 125,35 Kč 128,20 Kč 134,57 Kč 143,90 Kč 165,45 Kč 

duben 126,63 Kč 129,31 Kč 132,67 Kč 148,85 Kč 163,56 Kč 

květen 126,11 Kč 130,27 Kč 137,34 Kč 151,08 Kč 168,50 Kč 

červen 127,53 Kč 131,59 Kč 135,55 Kč 150,48 Kč 165,88 Kč 

červenec 130,58 Kč 131,60 Kč 138,09 Kč 151,20 Kč 167,28 Kč 

srpen 128,05 Kč 132,38 Kč 138,12 Kč 152,09 Kč 169,13 Kč 

září 129,58 Kč 133,58 Kč 141,58 Kč 152,04 Kč  
říjen 130,36 Kč 134,91 Kč 140,58 Kč 150,77 Kč  
listopad 128,63 Kč 133,36 Kč 142,01 Kč 152,17 Kč  
prosinec 129,73 Kč 134,19 Kč 143,07 Kč 156,74 Kč  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Zahraniční obchod se včelím medem a včelím voskem 
 
S narůstajícím dovozem, zvláště velmi levných medů, u kterých kvalita odpovídá dovozní 
ceně, může dojít k ohrožení tuzemského chovu včel zavlečením různých nebezpečných nákaz.  
 

 

 

Vývoz přírodního medu (0409) a včelího vosku (1521 9091, 99) v tunách 
 

1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

Med přírodní 1 169 2 271 1 793 1 867 2 024 2 975 2 826 3 338 4 357 2 595 2 051 1 188 2 270 1 583 1 526 1 184 

Včelí vosk  17 20 4 0,5 0,8 0 6,3 0,2 0,11 0 0 0 0 0 0,8 1,3 

 

 

Dovoz přírodního medu (0409) a včelího vosku (1521 9091, 99) v tunách 
 

1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

Med přírodní 686 660 1 073 1 144 1 757 1 134 1 580 2 392 1 724 2 060 1 825 2 172 1 777 1 946 2 086 2 544 

Včelí vosk  23 16 11 15 29 0,08 1 4 0,03 0 0 0 0 0 40 42 
 

 

 

Saldo zahraničního obchodu s medem  v tunách 
 

1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

Vývoz 1 169 2 271 1 793 1 867 2 024 2 975 2 826 2 995 4 357 2 595 2 051 1 188 2 270 1 583 1 526 1 184 

Dovoz  686 660 1 073 1 144 1 757 1 134 1 580 2 392 1 723 2 050 1 825 2 172 1 777 1 946 2 086 2 544 

Saldo 483 1 611 720 723 267 1841 1 246 603 2 634 545 226 -984 493 -363 -560 -1 360 

 
 

Vývoz přírodního medu (0409) a včelího vosku (1521 9091, 99) v tunách 
 

1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

Med přírodní 1 169 2 271 1 793 1 867 2 024 2 975 2 826 3 338 4 357 2 595 2 051 1 188 2 270 1 583 1 526 1 184 

Včelí vosk  17 20 4 0,5 0,8 0 6,3 0,2 0,11 0 0 0 0 0 0,8 1,3 

 

 

Dovoz přírodního medu (0409) a včelího vosku (1521 9091, 99) v tunách 
 

1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

Med přírodní 686 660 1 073 1 144 1 757 1 134 1 580 2 392 1 724 2 060 1 825 2 172 1 777 1 946 2 086 2 544 

Včelí vosk  23 16 11 15 29 0,08 1 4 0,03 0 0 0 0 0 40 42 
 

 

Saldo zahraničního obchodu s medem  v tunách 
 

1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

Vývoz 1 169 2 271 1 793 1 867 2 024 2 975 2 826 2 995 4 357 2 595 2 051 1 188 2 270 1 583 1 526 1 184 

Dovoz  686 660 1 073 1 144 1 757 1 134 1 580 2 392 1 723 2 050 1 825 2 172 1 777 1 946 2 086 2 544 

Saldo 483 1 611 720 723 267 1841 1 246 603 2 634 545 226 -984 493 -363 -560 -1 360 

 

 

 



 

Zprávy odborných komisí:  

 

Zpráva o činnosti racionalizační komise za rok 2011-2015 

 

V roce 2012 a 2014 byla nosným programem komise organizace a odborné zabezpečení 18. 

Konference zlepšovatelů a vynálezců ve včelařství spojené s mezinárodní výstavou konané ve 

spolupráci s SZV v Trenčíně v říjnu 2012 a 19. Konference zlepšovatelů a vynálezců ve 

včelařství spojené s mezinárodní výstavou konané dnech 26. – 28. září 2014 se na výstavišti 

Černá Louka v Ostravě. Pořadatelem byl Český svaz včelařů, spolupořadatelem Slovenský sväz 

včelárov , zásadním příspěvkem bylo zapojení Krajského koordinačního výboru 

Moravskoslezského kraje. Pro výzkumníky,vynálezce a  zlepšovatele bylo vyhlášeno 5 

tématických oblastí – skupin, podle kterých je přednášelo především na konferenci.  

Organizačně a věcně byla výstava rozdělena na dvě části:  

 Výstava zlepšovatelů a vynálezců 

 Jednodenní konference zlepšovatelů a výzkumníků zahrnující celou včelařskou 

tématiku 

 Výstava výrobců a prodejců výrobků souvisejících ze včelařstvím probíhající souběžně 

s výstavou zlepšovatelů, tuto část si zajišťovalo vždy výstaviště 

Mezi vyhodnocené exponáty  s praktickým přínosem můžeme zařadit „Hladké válce 

k výrobě mezistěn„ př.J. Jindry z Roudnice, „Box pro kočování se včelstvy“ M. Zeleného 

z Přibyslavi a další. 

 Z referátů přednesených na konferencích si redakce Včelařství vybrala ty 

nejzajímavější k zveřejnění v časopise.  

    Součástí výstavy a konference bylo také vyhodnocení publikací, např.na poslední „Včely 

zdravé a nemocné – CD“ z VÚVč Dol, „Včely a ludia – DVD“ od M. Mačičky a další. 

  V rámci programu různých akcí byla ve spolupráce s komisí a VÚVč Dol byla 

vyhodnocována v období 2011-15 každoročně soutěž „Český med 20.., byly osobně 

předávány zlaté a stříbrné medaile. K předávání byly voleny různé akce konané v podzimních 

měsících a místech, jedno se např. konalo také v Hulicích.  

 Komise se scházena na schůzích nepravidelně především s ohledem na potřebu řešení 

problémů souvisejících s racionalizací. Řešila např. medomat – námět Apidomie, použití 

sibiřské borovice v boji proti varroáze př. Stavraby, využití Varroalampy z Olomouce a další. 

  Za přispění komise byly vydány publikace „Včelaříme nástavkově“, „ Metodika 

včelaření v 11-12 rámkovém dadant systému“, DVD stejného názvu, certifikované metodiky 

MZe ČR „Výroba válcovaných mezistěn“ dále „Správná chovatelská praxe“  

 Pro další období plánujeme kromě běžných záležitostí spojených s běžnou 

administrativou pokračovat ve spolupráci s VÚVč Dol na akci „Český med“ a pokusit se o 

propagaci další akce VÚVč „Med jak má být“. V dvouletých cyklech se podílet se na 

přípravách racionalizačních konferencí v Česku a na Slovensku. Dle potřeby včelařské 

veřejnosti komise bude zajišťovat další akce přispívající k pokroku v českém včelařství.  

 

  

Dol červen 2015    Zpracoval: Dr. Ing. František Kamler, předseda RK  

 



 

 

Zpráva komise pro zdraví včel  RV ČSV za období od IX. sjezdu ČSV. 

 

1. Úvod.  

Komise pro zdraví včel pracovala po celé volební období ve složení: předsed. MVDr.  

Jan Krabec, členové: MVDr.  Ludvík Bělohlávek, MVDr. Bohumil Pantůček, MVDr. Miroslav 

Peroutka, Ing. Dalibor Titěra, v srpnu 2014  byla RV doplněna o MVDr. Josefa Holejšovského. 

Práce komise se dále  pravidelně podle potřeby zúčastňují Dr. František Kamler a MVDr. 

Martin Kamler. Sekretariát zastupovala Mgr. Jarmila Machová a od roku 2015 ing. Nikola 

Grätzová.   Jako host bývá podle potřeby zván MVDr. Pavel Texl ze  SVS ČR.  

Schůze komise se konala nejméně 3 až 4 x ročně, z  úsporných důvodů  k tomu byly   o 

využívány  semináře zdravotních referentů OO a vet. inspektorů  SVS.  Kromě toho probíhaly 

konzultace KZV i při zasedáních RV ČSV. Mezi zasedáním komise probíhala mezi členy KZV 

porady telefonicky nebo mailovou poštou.  Ve svých stanoviscích a doporučeních se komise 

opírala o praktické zkušenosti, nové výzkumné poznatky a také o stanoviska VÚVč.  

Předmětem jednání byly:  vývoj zdravotní situace v chovu včel, především nákazová 

situace u nebezpečných nákaz -  moru včelího plodu a varroázy,  problematika zajištění  

dodávek léčiv proti varoáze (Pravidla HDL),   hodnocení  dopadů legislativních opatření,  

zejména  novelizované Vyhlášky 299/2003 Sb.  o opatřeních  k tlumení nákaz zvířat, příprava 

nové Vyhlášky o  veterinárních požadavcích na chovy včel (dále jen Vyhlášky), opatření 

Metodiky kontroly zdraví  Mze,  příprava seminářů pro zdravotní referenty a vet. inspektory 

SVS,  problematika prohlížitelů včelstev, odborná náplň seminářů učitelů včelařství a další 

aktuální problémy.  

Zápisy z jednání s doporučenými opatřeními byly předávány sekretariátu a následně 

projednány jako doporučení KZV v PRV. 

 

2. Spolupráce  ČSV  a  SVS.  

Stálým bodem jednání  byla spolupráce se SVS, jejíž opatření mají rozhodující význam 

pro strategii boje proti nákazám a hromadným  ztrátám včel. K jejímu zlepšení nepochybně 

přispělo i uzavření nové Dohody o spolupráci ČSV se SVS jejíž koncept vypracovala KZV 

koncem roku 2013. Z podnětu KVZ se také uskutečnilo v lednu 2014 jednání předsedy svazu s 

ústředním ředitelem SVS k další realizaci Dohody,  aktuální zdravotní problematice,  přípravě 

veterinární legislativy a  informováni  včelařské veřejnosti o aktuální nákazové situaci. 

V průběhu roku 2014 a  2015 pak proběhlo několik na podnět KZV dalších jednání 

představitelů ČSV s ředitelem Odboru ochrany zdraví zvířat  MVDr. Zbyňkem Semerádem.    

 

3. Aktuální nákazová situace.  

Hlavní nákazové problémy v uplynulém období představovaly dvě nebezpečné nákazy, 

varroáza a mor včelího plodu. Shodou okolností došlo u obou nákaz k podstatnému zhoršení 

situace v roce 2014 

 

Varroáza. Na základě vývoje klimatických podmínek v únoru 2014 KZV vyhodnotila 

další vývoj varoázy jako velmi rizikový. Proto již v březnu vyšlo upozornění na možnost 

kalamitní situace a na nutnost intenzivních protinákazových opatření. Řada včelařů toto 



varování podcenila. Situaci lokálně zkomplikovala i projevující se vyšší rezistence roztoče vůči 

fluvalinátu a acrinathrinu.  Varování komise se bohužel potvrdilo a prakticky od konce srpna 

2014  se začaly objevovat zprávy o hromadných ztrátách včelstev. Je škoda, že se dosud 

nepodařilo výši skutečných ztrát zimním úhynem včelstev prostřednictvím CISu 

objektivizovat. Z údajů které jsou k dispozici je zřejmé, že existují značné rozdíly jak mezi 

lokalitami, tak i v různých oblastech. Šetřením jednotlivých případů se potvrdilo, že 

naprostou většinu ztrát na podzim 2014 a v zimě 2015 způsobila varroáza, případně s 

následnými komplikacemi (virózy, nosematóza),  Důvodem byl na straně jedné, souběh 

mimořádných klimatických podmínek na jaře 2014, příznivých pro vývoj roztoče a na straně 

druhé pak neadekvátní či opožděná reakce ze strany včelařů.  Vzhledem k této kritické situaci 

KZV již v lednu 2015 věnovala, ve spolupráci s VÚVč., značnou pozornost zajištění včasných  

dodávek  léčiv do OO a ZO ČSV. Zásady opatření proti varoáze byly zveřejněny v řadě článků 

v časopise Včelařství v 1. pololetí 2015. VÚVč také vydal  aktualizovanou verzi brožury „Celý 

rok proti Varoáze“, která je k dispozici všem ZO a OO, z níž mohli včelaři i funkcionáři čerpat 

podněty pro svoji práci. 

 

Mor včelího plodu. Od roku 2010 každoročně docházelo k mírnému poklesu počtu nových 

ohnisek nákazy, v roce 2014 došlo k jejich radikálnímu, více než dvojnásobnému  nárůstu. 

Kritická je situace zejména   ve Zlínském a  Moravskoslezském kraji. Z dosavadních šetření se 

potvrzují jako příčiny podcenění nebezpečí MVP a nedostatečná pozornost i informovanost 

včelařů, která vede k nedisciplinovanosti a  nedůslednému dodržování zásad prevence. 

Rozborem příčin neutěšené situace v postižených krajích by se měly intenzivně zabývat místní 

org. složky ČSV v úzké spolupráci s orgány SVS.  K omezení šíření nákazy by v  roce 2015 a 

dalších mělo výrazně přispět rozšířené povinné vyšetřování včelstev před přemístěním, které, 

po dporučení KZV jako požadavek ČSV zařadila SVS  do Metodiky kontroly zdraví Mze na rok 

2015.  Bohužel, stále se nepodařilo změnit veterinární opatření proti nákaze ve Vyhlášce 

299/2003, jejíž novela  zrušila zásadu likvidace všech včelstev na stanovišti, kde byl MVP 

potvrzen. Velkým nedostatkem jsou prohlídky včelstev a odběry vzorků v OP, prováděné 

samotnými chovateli.  Dokud nebude tato situace vyřešena, není možné ani dokončit jednání 

k návrhu Národního programu eradikace MVP , který byl zaslán SVS již v roce 2013. 

Velmi často byla a dosud stále je kritizována nedostatečná informovanost včelařské veřejnosti 

o nákazové situaci. To se významně zlepšilo zavedením mapové aplikace o výskytu MVP na 

webových stránkách SVS.  KZV dále usiluje o doplnění těchto informací o další údaje o 

ohniscích a OP.  

 

4. Léková situace a spolupráce s ÚSKVBL. 

 

 V důsledku změn v evropské i české  lékové legislativě hrozila  v roce 2013  možnost zrušení 

dosavadního systému dodávek léčiv  prostřednictvím OO a ZO ČSV k jednotlivým chovatelům.  

KZV se proto aktivně zapojila do úsilí o zachování dosavadního systému dodávek. Usilovným 

jednáním  ČSV se SVS a ÚSKVBL se dosáhlo dohody o možných úpravách a byla vypracována 

Pravidla hromadné distribuce léčiv (HDL), která byla schválena RV ČSV v březnu 2014. To 

umožnilo  zachovat v praxi ověřený systém z minulých let, i když za cenu vyšší administrativní 

náročností. Zavedením formulářů do  IS CIS  se tuto náročnost podařilo do značné míry snížit.  

KZV nadále sleduje vývoj zásobování léčivy a na základě získaných poznatků bude 

usilovat o jeho zjednodušení. S vedoucími pracovníky VÚVč a ÚSKVBL se pravidelně  



konzultují případné problémy a snahou je  včasné formulování pravidel a informací o 

dostupných léčivých přípravcích proti varroáze včetně  zásad  objednávání v roce  2015 tak, 

aby pravidla HDL byla respektována na všech úrovních distribučního řetězce.   

 

5. Veterinární legislativa.  

 
Hlavní pozornost byla zaměřena zejména na dosažení nápravy již citované nešťastné 

novely Vyhl.299/2003 Sb.. Po všeobecné kritice této úpravy přijala SVS v červnu 2014 zásadní 

koncepční změnu. Navrhla veterinární požadavky na chovy včel a opatření proti nákazám včel 

ČSV  vyjmout z všeobecné vyhlášky proti nákazám zvířat a zařadit je do nové „Vyhlášky o 

veterinárních požadavcích na chovy včel a opatřením k prevenci a tlumení některých 

vybraných nákaz včel a včelího plodu“. Její návrh poslala všem včelařským spolkům. ČSV 

zpracoval alternativní návrh, konzultovaný i s dalšími včelařskými spolky. K předloženým 

návrhům zorganizovala  SVS koncem listopadu 2014 závěrečnou diskusi.  Výsledná  varianta 

přesto dle našeho názoru nezaručuje spolehlivou  prevenci ani tlumení ohnisek MVP. 

Vzhledem k tomu, že návrh dosud nebyl odeslán na MZe, zaslal ČSV v červnu 2015 SVS 

stanovisko, ve kterém požaduje doplnění návrhu o opatření směřující k nápravě.  

Jedním z významných problémů při kontrolách nákaz je uplatnění prohlížitelů včelstev. 

SVS z legislativních důvodů  je přestala využívat  k nařízeným prohlídkám v ochranných 

pásmech MVP. ČSV proto v roce 2015 pozastavil další kurzy pro nové prohlížitele a jednal se 

SVS o možnosti zajistit jejich opětovné využívání ke kontrole nákaz. Požadovali  jsme, aby do 

veterinárního zákona mezi osoby odborně způsobilé k provádění vybraných veterinární 

činností  byli zařazeni také prohlížitelé včelstev. SVS našemu požadavku vyhověla a  návrh 

Novely VZ, který byl již odeslán na Mze,  toto ustanovení obsahuje.  

 

6. Vzdělávání  a zdravotní problematika  

.Na úseku vzdělávání se v souladu s ustanoveními Dohody o spolupráci mezi ČSV a SVS 

ČR se každoročně členové KZV na základě pověření PRV podílí na organizování, obsahové 

náplni a výuce na dvou seminářích v Nasavrkách. V únoru se konají společné semináře pro 

pracovníky SVS a nákazové referenty OO ČSV a v červnu již tradiční prakticky zaměřené kurzy  

pro inspektory KVS. 

 Za slabinu v systému informací a vzdělávání považujeme dosud neexistující centrálně 

organizované vzdělávání a informovanost zdravotních referentů základních organizací. Navíc 

se po VČS ZO značná část těchto  nezastupitelných funkcionářů  personálně obměnila. Proto 

KZV navrhla PRV zorganizovat v zimním období 2016 kurzy (semináře) pro zdravotní referenty 

ZO a OO v jednotlivých krajích. Budou zpracovány jednotné osnovy, které budou přednášet  

odborníci z  oblasti zdravotní problematiky. Seminářů se zúčastní na pokyn SVS i veterinární 

inspektoři KVS. Materiál bude předložen na jednání RV ČSV v srpnu 2015.  

 

7. Otravy včel. 

Na podnět KZV požadoval ČSV zpřesnění možností hlásit podezření na otravu včelstev místně 

příslušné KVS. To se podařilo uvést do prakticky proveditelného stavu i v mimopracovní době. 

Logicky v návaznosti na tento postup SVS dosáhla dohody s ÚKZÚZ o spolupráci při místních 

šetřeních jako orgánu zajišťujícího rostlinolékařskou péči. 

 



8. Mezinárodní spolupráce:  

Členové KZV se zúčastnili koordinačního jednání mezi ČSV a SZV. Při něm obě strany 

informovaly o svých postupech při prevenci a tlumení nákaz včel, Zvláštní pozornost byla 

věnována zkušenostem z realizace slovenského Národního eradikačního programu MVP.  

Další bodem výměny zkušeností bylo sledování kvality a zdravotní nezávadnosti  medu. 

Z tohoto jednání vznikl podnět k pozvání slovenského odborníka na nemoci  včel na podzimní 

semináře učitelů včelařství v Nasavrkách. Jeho vystoupení bylo účastníky hodnoceno velmi 

kladně.   

9. Další aktivity.  

Členové KZV velmi často odpovídají na odborné dotazy a připomínky chovatelů včel. 

Také pomáhají při řešení specifických záležitostí odbornému oddělení  sekretariátu ČSV. 

Pravidelně publikovali v časopisu Včelařství a na webu ČSV uvedli několik článků nebo 

upozornění ke zdravotní problematice, především k prevenci MVP a varroázy..  KZV za celé 

období řešila průběžně jak aktuální nákazovou problematiku, tak i perspektivní kroky  

směřující ke stabilizaci zdravotní situace a předcházení nákaz. Velmi aktivně a bez ohledu na 

časovou náročnost se do dění zapojili všichni její členové.  

Dne 7. 7. 2015. 

MVDr. B. Pantůček a MVDr.  Jan Krabec,   

předseda KZV RV ČSV. 

 

 

 

 

 

Zpráva o činnosti Redakční rady čas. Včelařství a OVP za období 2010 až 2015. 

 

Redakční rada byla v roce 2010 zvolena v tomto složení: 

doc. Václav Šenkýř – předseda, doc. Jaroslav Hrabák – místopředseda,  

členové: Vladimír Synek, ing. Leoš Dvorský, Milan Jokeš, RNDr. Pavel Krieg, RNDr. Václav 

Švamberk, Zdeněk Žák, MVDr. Martin Kamler, ing. Zdeněk Kulhánek 

V prvním roce se předsednické funkce vzdal doc. Šenkýř a předsedou byl zvolen Vladimír 

Synek, který tuto funkci zastával i do minulého Sjezdu ČSV. 

 

   V průběhu volebního období ukončil svoje členství ing. Leoš Dvorský, Milan Jokeš a v roce 

2013 pak i předseda Vladimír Synek.  

Redakční rada byla v roce 2013 doplněna o dalšího člena, a tím byl Jiří Sláma, který byl 

později jmenován a  následně RV ČSV zvolen jako předseda Red. rady. V roce 2014 byly do 

Redakční rady přijmuti dva členové, a to RNDr. Roman Slaboch a ing. Antonín Pavlíček. 

Redakční rada čas. Včelařství (od roku 2014 současně i Odborných včelařských překladů) 

pracovala podle stanoveného plánu schůzek, což je 4 x do roka, a to na počátku každého 

čtvrtletí. Toto má logické opodstatnění v tom, že je nutné jednak vyhodnotit poslední čísla 

časopisu Včelařství (pololetně je zván i odpovědný redaktor pro OVP ing. Aleš Vojtěch) a 

současně tématicky připravit připravované ročníky následujícího období. V tomto je hlavní 

poslání Redakční rady, která je poradním a kontrolním orgánem pro odpovědného redaktora. 

Cílem naší činnosti je udržet a v mnoha ohledech i zvyšovat odbornou úroveň jak časopisu 



Včelařství tak i Odborných včelařských překladů. Od loňského roku jsme se aktivně zapojili i 

do tvorby nástěnného kalendáře pro včelaře, který měl všeobecně pozitivní ohlas. 

Redakční rada má pro svoji činnost, ale hlavně ve vztahu k odbornému a tématickému 

zaměření pevně stanovená pravidla dvěma základními dokumenty – těmi je Statut Redakční 

rady a každoročně aktualizovaná Koncepce časopisu Včelařství a Odborných včelařských 

překladů. 

V tomto pětiletém období musela Redakční rada řešit v prvních dvou letech zhoršující 

se úroveň časopisu. Zpočátku byly zvláště ze strany tehdejšího PRV vzneseny vážné výhrady k 

práci tehdejšího redaktora mgr. Prokeše. Po posledním Sjezdu ČSV byl nahrazen mrg. 

Antonínem Karochem. K práci tohoto redaktora měla Redakční rada stále více výhrad. 

Vzhledem k tomu, že byl přijat na dobu určitou, nebyla mu po tomto datu prodloužena 

smlouva a v roce 2013 bylo vypsáno výběrové řízení na nového redaktora časopisu Včelařství. 

Výběrová komise doporučila PRV dva kandidáty, a to ing. Víta Holienčina a Radku Ingrovou. 

Ta byla vybrána a jmenována redaktorkou od poloviny roku 2013. Na počátku roku 2014 tuto 

činnost ze zdravotních důvodů ukončila. Výše jmenovaná odpovědná redaktorka vynikala v 

novinářské práci, ihned se zlepšila grafika, čitelnost písma, dokázala získávat nové 

dopisovatele i renomované odborníky a v časopise zavedla jistý řád, který je s malými 

obměnami udržován do současnosti. I proti jejímu stylu měla postupně Redakční rada 

některé drobné výhrady – například ve svévolném zařazení některých rubrik, které se 

včelařením nesouvisely. Vzhledem k jejímu náhlému ukončení činnosti bylo nutné urychleně 

zajistit nového redaktora. Na dobu určitou byl do konce roku 2014 opětovně přijat mgr. 

Antonín Karoch. V roce 2014 byl rozhodnutím PRV přijat na místo vedoucího odborného 

oddělení a redakce ing. Vít Holienčin a po odchodu mgr. Antonína Karocha vykonává od 

počátku roku 2015 i redaktorskou práci sám. Vykonává ji na vysoké profesionální úrovni. V 

průběhu roku 2015 jsme společně vyvíjeli úsilí o získání nového redaktora.  

 

Přes mnoho zněm na nejdůležitější pozici odpovědného redaktora našeho časopisu 

neměl ani RV ČSV k úrovni časopisu Včelařství  nějaké vážnější výtky a je stále hodnocen jako 

dobrý po stránce jak odborné, tak i pro mnoho zajímavých rubrik, přínosných pro členy ČSV, 

kteří jej všichni pravidelně  měsíčně dostávají. 

 

 

 

Vypracoval  Jiří Sláma, předseda Redakční rady časopisu Včelařství a Odborných včel. 

překladů 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Zpráva o činnosti vzdělávací komise RV ČSV za rok 2011 - 2015 

 

   Po IX.Sjezdu ČSV, začátkem roku 2011 byla usnesením RV ČSV vytvořena devítičlenná 

vzdělávací komise (dále jen VK) jako poradní orgán RV. Do jejího čela byl zvolen a schválen 

RV ČSV jako předseda VK - Mgr. Luděk SOJKA.  

Komise začala průběžně pracovat a plnit úkoly dle pokynů a usnesení RV ČSV i dle 

závěrů IX. Sjezdu ČSV na úseku vzdělávání. Tato činnost byla koncem III. čtvrtletí roku 2011 

přerušena odchodem Mgr. Sojky ze všech funkcí v RV ČSV. Z té doby se, ve složce VK 

zachovaly dva zápisy. 

Po odchodu Ing. Mandíka z funkce předsedy ČSV "ze zdravotních důvodů", byl v 

lednu 2012 zvolen předsedou ČSV - RNDr. Švamberk, který požádal nového člena PRV 

Ing.Čestmír Gazdu - v té době člena VK - o dočasné vedení VK, který tomuto požadavku 

vyhověl a komise ihned začala pracovat. 

Do březnového zasedání RV ČSV byla 2x svoláná schůzka VK (viz. zápisy uložené ve 

složce VK na sekretariátu). Současně v té době začala "kauza DVD-Fenologie" ke které byly 

dne 16.4.2012  po posouzení členy VK vydány závěry a doporučení pro RV ČSV. (Viz složka 

VK na sekretariátu) 

V roce 2012 na březnovém zasedání RV ČSV požádal Ing. Gazda z vážných 

rodinných důvodů o ukončení pověření vedení VK a usnesením březnového jednání RV 

ČSV se předsedou stal Marek Linger.  

Průběžně vykazovala VK činnost na úseku vzdělávání členů a funkcionářů ČSV, ale 

hlavní těžiště práce VK se přeneslo na trvalé řešení kauzy "DVD - Kolář - fenologie. - (viz. 2x 

zápisy).  

Od března 2012 pracovala VK RV ve stejném složení až do prosince 2013, kdy bylo 

republikovým výborem odvoláno předsednictvo RV, včetně předsedy ČSV a v lednu 2014 

po zvolení nového předsedy ČSV JUDr. Brucklera byl z důvodu neplnění fuknce předsedy 

Marka Lingera opětovně, dočasně požádán o tuto práci Ing. Gazda, který byl na březnovém 

zasedání RV zvolen předsedou VK RV ČSV. 

Novým předsedou byl ihned dodatečně sestaven plán práce VK RV ČSV pro rok 2014, a to 

část všeobecná, konkrétní a termínová. (viz. zápisy VK). Tento plán práce byl na první 

schůzce VK dne 19.2. 2014 obsahově doplněn dle pokynů PRV a RV ČSV.  

Vzdělávací komise intenzivně pracovala současně na Směrnici číslo 1/2014 - pro 

činnost sboru učitelů včelařství a přednášejících odborníků, která byla následně schválena, 

po více než tříletém úsilí, na jednání RV dne 23. 3. 2014. 

Po ustanovení nového předsedy VK RV ČSV do funkce byl na první schůzce  dne 9.4.2014 

doplněn sestav VK - usnesením březnového RV ČSV o MUDr. Radka Hubáče, dále se VK 

intenzivně zabývala závěry IX. sjezdu ČSV na úseku vzdělávání - přípravou nových, 

vzdělávacích programů a osnov - včetně určení garantů a kompetencí. 

V té době byl intenzivně, náplní i zajištěním, připravován podzimní seminář 2014 - učitelů 

včelařství a přednášejících odborníků.  

Dále byly zpracovávány úkoly stanovené březnovým zasedáním RV ČSV. Současně byla 

provedena programová příprava schůzky VK dne 26.9. 2014 v Ostravě. (viz. zápis ze schůze 

včetně návrhu na usnesení - složka VK). 

V požadovaném termínu dle usnesení PRV a RV ČSV do 30. 6. 2014 vypracovala VK 



úkol - zadání: "Zdokonalovat dosavadní systém vzdělávání ke zvyšování odborné úrovně 

členů a funkcionářů ČSV". Byla provedena  a n a l ý z a   stávajícího stavu pro skupiny:  

Zájemců o včelaření a začínající včelaře, zájmové včelaře, ECO včelaře a alternativní 

včelaření, chov silných včelstev, kursy různých náplní, provozní metody pro profesionální a 

komerčně zaměřené včelaře, ekonomiku včelařských provozů i marketink.  

Na základě analýzy byla navržena opatření pro všechny, výše jmenované, oblasti. (viz. 

složka VK RV).  

V témže termínu VK vypracovala a předložila "Plán práce a rozpočet VK RV ČSV na 

2015". (viz složka VK RV). Přestože byla po všech stránkách připravena na den 26. 9. 2014 

plánována schůzka VK RV, z důvodu náhlého onemocnění a neodkladného pracovního 

vytížení členů VK, schůzka nebyla usnášeníschopná, a proto bylo PRV požádáno o svolání 

mimořádné schůzky dne  31. 10. 2014. (viz. zápis - složka VK RV) Kde byl mimo jiné 

zpracován koordinovaný návrh plánu práce ČSV a SOUV-VVC o.p.s. na rok  2015.  

Poslední schůzka VK RV se dle plánu práce konala dne  12. 11. 2014, kde byly opětovně na 

základě rozhodnutí PRV upraveny termíny spolupráce ČSV a SOUV-VVC o.p.s., včetně 

určení garantů v gesci VK a ČSV.  

Pro rok  2015 byl upřesněn program podzimního semináře 2015 učitelů včelařství a 

přednášejících odborníků. Dále, na této schůzce, byly vytvořeny osnovy vzdělávání - pro 

začínající včelaře -  pro zájmové včelaře.  

Na jarní termín 7. 4. 2015 v termínu řádně plánované schůzky VK byla naplánovaná 

exkurze členů VK + pracovníků Odborného oddělení ČSV u přátel Volejníka a Klukase v 

Přelouči. Která proběhla k plné spokojenosti všech zúčastněných (viz. zápis VK RV). 

Tato exkurze svou náplní obohatila znalosti členů VK i pracovníků odborného oddělení o 

poznatky ze včelařské oblasti – velkoprostorového včelaření. Lze důvodně předpokládat, že 

v budoucnu se tato problematika plně promítne do vzdělávání, jak drobných – hobby 

včelařů, tak nejen komerčních a profesionálních včelařů, ale i učitelů včelařství.  

 

V současném období VK a pracovníci odborného oddělení připravují podzimní seminář 

učitelů včelařství, včetně systému a otázek povinného přezkoušení učitelů včelařství 

běžícího pětiletého cyklu dle vzdělávací směrnice 1/2014. 

 

Současně je připravován plán činnosti VK RV ČSV, včetně rozpočtu, na rok 2016, kdy po 

X. Sjezdu ČSV bude tento plán doplněn o závěry a úkoly tohoto významného milníku 

v životě českého včelařství.  

 

 

Hodnocení zpracoval dne 24. 6. 2015 předseda VK Ing. Čestmír Gazda. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Zpráva o činnosti IT komise za období 2010-2015 

 

Komise pracovala ve složení:  předseda -Ing.František Krejčí, členové – Vlastimil Dlab, Josef 

Přepechal, Ing.Petr Linhart, Bc. Zdeněk Forman, Ing. Josef Šroll 

 

   V letech 2010 až 2015 se komise sešla celkem 26x. Z toho jsme se 2x sešli přes Skype . Toto 

se neosvědčilo pro časté rušení a padání spojení . 1x jsme to zkusili přes Hangout s ještě 

horším výsledkem. 1x jsme se sešli přes profesionální videokonferenci v HD kvalitě. Toto 

jednání trvalo 2,5 hodiny a bylo naprosto bez problémů. Zbytek jednání proběhl osobním 

setkáním bud na Křemencové nebo v Nasavrkách. Předsedou komise byl v letech 2010-2011 

př.Dlab. Předsednictví v roce 2012 předal  př. Krejčímu.  

 

Přehled akcí na kterých se ITK podílela: 

E-maily 

Komise inicializovala a pomohla zavést to, že na doméně vcelarstvi.cz mají všechny 

organizační složky svůj mail, takže sekretariát je bez větší námahy pomocí skupin rychle 

obešle. Výhodou je, rychlost, nizkonákladovost a že emailová adresa organizací je stále stejná 

a nemění se s příchody a odchody funkcionářů.  

Notebooky, tablety: 

ITK asistovala při výběrovém řízení na notebooky, tiskárny a tablety pro předsedy komisí a 

OO.  Dva členové (Krejčí, Přepechal) ITK tyto notebooky a tiskárny (80 ks) pomohli za využití 

svých prostředků rozdistribuovat. Slíbená odměna (2500 a 1500 Kč) jim však nebyla 

vyplacena. Odůvodněním bylo, že si to schválilo PRV předchozího vedení Svazu. Tyto členy to 

trochu mrzelo. 

Nový ekonomický systém: 

ITK aktivně podílela na vyhodnocení výběrového řízení na nový ekonomický systém Svazu. 

Výběrové řízení bylo 2.kolové, takže to znamenalo 2 dny jednání. Vybrali a doporučili jsme ek. 

systém od Stormware, POHODA. Trochu nás pak udivilo, že vedení Svazu rozhodlo, že žádný 

nový ekonomický systém není potřeba, neboť ten stávající je dostačující. Tak jsme si kladli 

otázku, proč se to výběrovko vlastně dělalo?  

CIS: 

ITK vymyslela koncepci CIS, pomohla při vyhodnocování výběrového řízení na dodavatele CIS. 

Pomohla CIS vyvíjet, školit a zavádět na všechny složky. Dále pak z počátku pomáhala 

odpovídat na emailové dotazy funkcionářů ZO. Práce to byla psychicky náročná, neboť jsme 

se dost často setkávali s nepochopením proč CIS, nevraživostí se zaváděním „zbytečných“ 

novot a několik emailů bylo i sprostých. Na ty jsme nereagovali. Musím poděkovat novému 

vedení Svazu, které nás v zavádění CISu hodně podpořilo. Bez rozhodnutí, že se dotace 1.D 

v roce 2014 bude dělat přes CIS, by byl CIS pořád jen v roli drahé nepoužívané hračky. Nyní 

takřka po necelém roce je situace zcela opačná a CIS je využíván stále ve větší míře. 89% ZO 

podalo žádost o 1.D přes CIS.  ITK plánuje jeho další rozšiřování a vylepšování. 

 

Zpracoval_Ing. František Krejčí 

 



Plnění úkolů uložených IX. sjezdem ČSV z hlediska úkolů IT komise 

 

1. Hájit zájmy členů ČSV při jednání se zákonodárnými a výkonnými orgány státu 

Sekretariát ČSV je centrálním úložištěm aktuálního dění v ČSV (komise udržují aktuální agendu na 

sekretariátu ČSV). 

 Z: předsedové komisí, P RV ČSV, tajemník ČSV 

Komise IT ze všech svých jednání pořizovala zápis a posílala ho na sekretariát ČSV. Dále ITK včas dodávala 

všechny analýzy a texty požadované sekretariátem.   

 

Usilovat o zavedení agendy ČSV na webové rozhraní ČSV s možností sdílení dat z jakéhokoliv místa. 

 Z: př. komise pro informatiku, PRV 

2011 – 2013 Úkol částečně splněn. Do konce roku byl spuštěn systém CIS, po krátkém zkušebním provozu, 

při nezachycení a nerealizování všech požadavků ČSV. Bylo provedeno 2 stupňové výběrové řízení pod 

časovým tlakem, jako vítěz byla vybrána firma Formsoft. Koncem roku bylo provedeno překlopení dat ze 

starého systému do systému CIS, s chybovostí. Časová prodleva v plnění tohoto úkolu /zahájeno plnění 

v roce 2011, pokračováno v roce 2012/ bude předmětem rozboru v rámci úplného předání systému CIS. 

Úkol bude pokračovat i v roce 2014. Problémem je otázka školení ZO a OO, při nezajištěném způsobu 

financování na rok 2014 /požadavek nebyl vyčíslen, nebylo zahrnuto v rozpočtu ČSV o.s./ 

2014:Úkol částečně splněn. Pokračuje se v zavádění CIS. CIS je postupně rozšiřován o požadavky 

jednotlivých oddělení sekretariátu tak, aby  přes něj mohla letos proběhnout dotace 1.D. Souběžně 

probíhá školení jednotlivých ZO a OO na používání CIS. Do konce března probíhaly školení v Nasavrkách. Po 

té bylo provedeno zaškolení všech OO a představitelé OO obdrželi přístupy do CISu pro ty jejich ZO, které 

se dosud školení nezúčastnily. Nyní se školení pro ZO na CIS provádí přímo na jednotlivých OO, dle jejich 

požadavků na vzdělávací akce. 

2015: V CISu úspěšně proběhly  žádosti a dotace 1.D. 89% ZO podalo žádosti o 1.D dotaci (za rok 2014) 

elektronickou formou pomocí CISu. Tyto žádosti byly také elektronicky zpracovány účtárnou Svazu, která 

má pro tento účel vytvořeny v CISu „svoje“ moduly. Dochází k neustálému vylepšování CISu, tak aby 

usnadil práci funkcionářům na všech úrovních Svazu. Očekáváme, že v roce 2015 bude % podání ještě vyšší. 

CIS je neustále aktualizován, rozšiřován, tak aby zde funkcionáři ZO a OO našli aktuální formuláře, které se 

automaticky vyplňují požadovanými daty. 

 

1. Zdokonalovat současný systém vzdělávání ke zvyšování odborné úrovně členů a 

funkcionářů ČSV 

Komunikace s PC, didaktická technika, IT komunikace 

T: do 30. 6. 2014 Z: komise pro informatiku 

Tento úkol byl na zasedání RV 15.4.2014 odebrán komisi pro vzdělávání a přidán komisi pro informatiku. 

Tuto informaci jsem obdržel 9.6.2014. Proto jsme v rozpočtu na rok 2015 naplánovali zavedení 

videokonferencí a webových seminářů. Kromě ušetřeného času funkcionářů ČSV, by to mělo Svazu ušetřit i 

nemalé finanční prostředky na cestovné a diety. Bude vytvořen i vzdělávací portál na němž se budou 

nacházet videoškolení na různé témata 

 týkající se včelařské problematiky, problematiky práce s Cisem, dotací a další. 

2015: Do CISu byl zaveden modul, kterým se na úvodní stránku dají umístit aktuální informace o dění ve 

Svazu. Duplikuje se informace, která se objevuje na webových stránkách Svazu. Byl předložen hrubý 



rozpočet pro zavedení videokonference v Praze na Křemencové a v Nasavrkách. Ve zprávě bylo i několik 

tipů, jak videokonference mohou ušetřit náklady a jak dostat odborníky z ciziny na přednášky do Svazu, za 

minimální náklady. Oficiální stanovisko jsme zatím neobdrželi.    

 

10. Vylepšovat systém činnosti organizačních složek svazu především s využitím informačních 

technologií (IT) 

Dominantní pozornost věnovat webu ČSV. 

T: do 30. 06. 2014 Z: př. komise pro informatiku, tajemník ČSV 

V roce 2012 proběhl v podmínkách sekretariátu audit architektury webových stránek, bylo provedeno 

čištění a restrukturalizace v zájmu zvýšení uživatelského komfortu návštěvníků. 

V roce 2013 nenastala žádná změna.  

V roce 2014 došlo k rozšíření o sekci CIS, kde jsou uživatelé informováni o novinkách v CIS. Dále je 

naplánována změna webových stránek v r.2015. 

V roce 2015 byly na web přidáno několik tlačítek, aby se návštěvníci stránek rychleji zorientovali nákazách 

včel, moru včelího plodu, v evropských dotacích a také je tam tlačítko pro začínající včelaře. 

 

Na webových stránkách ČSV nastavit komunikační rozhraní pro komunikaci s regiony - KKV - OO - ZO a 

zpět. 

Z: úkol stálý Z: př. komise pro informatiku, tajemník ČSV 

V tomto ohledu zprostředkoval sekretariát prezentaci společnosti BRAIN4WEB. Jednalo se o funkční model 

standardní webové stránky organizační složky ČSV. Na webu ČSV je v záložce KONTAKTY hyperlink na 

organizace, které projevily zájem o tento typ dosažitelnosti.  

Závěr komise: Cílovým stavem by měl být fungující a úplný seznam e-mailových a www kontaktů veškerých 

organizačních složek ČSV. Úkol je plněn průběžně v součinnosti s IT komisí, je potřeba ve svazových 

orgánech propagovat elektronickou komunikaci jako prioritu. Úkol je reálné do roku 2015 splnit na cca 90 – 

95 %. 

2014: Tuto úlohu pomalu, ale jistě přebírá CIS, ve kterém každá organizace najde kontakty na vedení všech 

ZO, OO a KKV v celé ČR. Rychlost a úplnost informací závisí na tom, jak se budou jednotlivé organizace 

připojovat do CIS a vyplňovat data o své organizaci. 

2015: CIS tuto úlohu přebral takřka plně. Informace jsou předávány přes úvodní stránku CISu, dále posílány 

mailem. ITK již v roce 2011 iniciovala to, aby každá ZO,OO, KKV a konkrétní lidé, měli na domeně 

vcelarstvi.cz zřízenu mailovou schránku. Centrála pak pomocí skupin rozesílá zprávy hromadně konkrétním 

organizačním složkám. 

 

Maximum informací od organizačních složek a do organizačních složek uplatnit přes IT technologie a web 

ČSV, minimalizovat papírovou komunikaci. 

T: úkol stálý Z: př. komise pro informatiku, tajemník ČSV 

Se zaváděním CISu a emailové komunikace se tento úkol průběžně vylepšuje. 

2015: Viz předchozí úkol ITK 

 

 

 



 

Zpráva komise Svépomocného fondu pro X. sjezd Českého svazu včelařů, z. s. 

 

Zpráva je koncipována podle ustanovení Statutu SF, určujících jeho účel, prostředky a pravidla 

fungování. 

 

Přehled o hospodaření s prostředky SF. 

V tabulce níže jsou přehledně uvedeny základní údaje o tvorbě, čerpání a zůstatku SF 

v jednotlivých letech mezi Sjezdy. Finanční částky jsou zaokrouhleny na celé tisíce, hvězdička 

označuje očekávanou skutečnost k 31. 12. 2015. K jednotlivým sloupcům: druhý sloupec- je 

tvořen částkou 7,- Kč (podílem z členského příspěvku 16,-Kč za přihlášené včelstvo) a dále 

připsanými úroky z účtu s uloženou rezervou-přebytkem SF, třetí sloupec- počet 

odškodněných případů, čtvrtý- celkem vyplacené náhrady, pátý-zaplacené úrazové pojištění 

členů ČSV , šestý – ostatní výdaje (poštovné, bankovní poplatky, cestovné apod.), spojené 

s fungováním SF, osmý-zůstatek, to je rozdíl sloupců 2 a 7. Poslední sloupec-  ukazuje 

kumulující se přebytek SF. Poslední řádek (ø) udává vypočtené průměrné hodnoty 

 z pětiletého období.  

 

 

Tabulka ukazuje jako trvalý jev každoroční zůstatek a tím i růst rezervy SF. Podobnou tendenci 

lze sledovat i v předchozím období.  

  

 Současná rezerva je desetinásobkem ročně vyplácené částky.  

 Průměrná částka vyplacená na jeden případ je téměř 12 tis. Kč. 

 Za 5 let požádalo o náhradu cca 1,5% včelařů, ročně žádá cca jeden včelař ze tří set. 

 Náklady na administraci a provoz jsou cca 0,7% z vyplacené částky. 

 

Komise SF se scházela každý rok na třech pravidelných zasedáních v termínech 

předcházejících zasedání RV. Při nich a při čtyřech mimořádných jednáních projednala 42 

odvolání, ve třiceti případech potvrdila původní rozhodnutí, v ostatních přiznala doplatek. 

 V šesti případech byli členové KSF vysláni k ověření škod s předpokládanou 

škodou větší než 100 tis. Kč. 3x v roce 2011 a 3x v roce 2015.  

rok příděl  

 čl.přísp. 

 

počet 

případů 

vyplaceno 

náhrady pojist. ostatní celkem zůstatek Stav SF 

k 31.12 

2011 3 856 205 2 875 186 14 3 075 781 17 689 

2012 3 994 129 1 572 199 16 1 787 2 207 17 127 

2013 3 773 154 1 908 190 10 2 108 1 665 18 510 

2014 3 806 130 1 424 194 22 1 640 2 166 20 676 

2015 4 027 *140 *1923 214 *20 *2 157 *1 870 *22 546 

celkem 19 456 758 9 702 983 82 10 767 8 689 - 

ø 3 891 152 1 940 197 16 2 153 1 738 - 



 V průběhu volebního období došlo k obměně členů komise. Předsedu př. 

Jiránka po jeho nástupu do EK od března 2012 nahradil př. Lejčar a za 

rezignující ze zdravotních důvodů- př. Plášila a Vaněčka byla komise 

doplněna př. Rosou (od srpna 2012) př. Bickem a př. Příhodovou (od března 

2014). 

 Komise se zabývala návrhy na zvyšování cen náhrad ze SF. Nepřijala 

argumentaci „Když na to máme, tak přidejme!“ Od vzniku SF v roce 1970 je 

jeho hlavní ideou ochrana členů a pomoc při zmírňování škod, jinými slovy 

se spoluúčastí včelařů při škodných událostech.  Jestliže požáry a krádeže 

představují zhruba 80% vyplacených náhrad, mohlo by jejich zvyšování 

podporovat nezodpovědné chování včelařů, případně zvyšovat tendence 

k podvodům, třeba fingováním krádeží či požárů. Výše náhrad by měla být 

upravována jen pro vyrovnání inflace a ceník doplňován o nové výrobky. 

V souvislosti s tím a snahou převést agendu SF do CISu, zpracovává komise 

nový ceník, kde by byla náhrada stanovena z tržní ceny snížené o procenta 

„spoluúčasti“.    

    Mimo běžnou agendu se komise zabývala otázkou změn, které by zpomalily, nebo 

zastavily růst rezervy SF. Komise preferuje snížit příděl z čl. příspěvků do SF ze 7,-Kč na  

5Kč/včelstvo. Členský příspěvek na včelstvo ve stávající výši 16,-Kč zachovat a takto uvolněné 

2,-Kč/včelstvo přidat Okresním organizacím k podpoře KKV, menších ZO, nebo pro realizaci 

vlastních aktivit. Takové opatření by téměř vyrovnalo rozpočet SF, ale kumulovaná rezerva by 

zůstala. Z ní by cca 6mil. mělo zůstat jako skutečná rezerva SF a zbytek by mohl posloužit pro 

financování uvážlivě volených programů buď jako půjčka, nebo grant.  

    Na podnět odboru živočišných komodit MZe ČR projednávala komise návrhy na 

úpravu ceníku včelařských potřeb (řešícího náhrady včelařského majetku likvidovaného na 

základě mimořádných veterinárních opatření v souvislosti s tlumením nebezpečných nákaz 

včel a včelího plodu dle zákona č. 166/1999Sb.), vzešlé ze zkušeností pracovníků MZe ČR, 

kteří vyřizují došlé žádosti o náhrady. Nositelem úkolu byla Mgr. Machová a tak ukvapené 

ukončení jejího pracovního poměru spolu s personálními změnami na sekretariátu i v komisi 

SF řešení přerušilo a zkomplikovalo. K obnovení došlo v rámci přijetí myšlenky využití 

univerzálního komerčního ceníku včelařských potřeb, z kterého bude odvozen jak ceník pro 

náhrady ze SF, tak ceník pro oceňování dle zákona č. 166/199Sb. 

 

Závěr. 

 Záměrem předkládané zprávy je nejen seznámení delegátů sjezdu a budoucího 

republikového výboru s fungováním Svépomocného fondu za uplynulé období a 

rozpracovanými úkoly, ale i nabídka témat pro jeho další rozvoj a využití jeho možností a 

prostředků.   

 

 

Z pověření KSF zpracoval Lejčar  5. 12. 2015   

 

 

 

 

 



 

 

Zpráva Komise pro práci s mládeží 

 

Práce se včelařskou i nevčelařskou mládeží při využití jejího volného času 

 

    Komise pro práci s mládeží se v tomto volebním období orientovala především na 

popularizaci včelařství mezi mladou generací. Nabídka včelaření jako jedna z variant trávení 

volného času vede k omezení působení sociálně patologických jevů na děti a mládež. 

Současně se tím usiluje o omlazení členské základny ČSV a tím i naplňování společenského 

zájmu, který je dán nezastupitelným podílem včel na reprodukci přírody a v konečném 

důsledku na zachování života. 

 

Vzdělávání vedoucích kroužků je pro komisi prioritní, ať již konáním seminářů, či 

poskytováním naučných materiálů. Vedoucí tak mohli obdržet CD Biologii včelího 

společenství, Pastvu včel a její význam v přírodě, Mikroskopii včely medonosné a Vzorky 

pylových zrn, jejichž autorem je RNDr. Václav Švamberk. Kromě těchto velmi přínosných 

materiálů vedoucí získali fotorámky, materiál o základech mikroskopické techniky, o 

zpracování a využití včelího vosku a o pylu – jeho získávání, zpracování a využití, DVD 

Včelařský rok, sady mikroskopických preparátů, sady pro odlévání svíček, pracovní listy a 

metodické listy a spoustu dalších materiálů. Podmínkou pro získání a zapůjčení materiálů je 

aktivní účast na oblastních kolech Zlaté včely, účast na seminářích a aktivní činnost kroužku. 

Na vzniku materiálů mělo vliv získání dotací na základě projektů vypracovávaných ve 

spolupráci s Komisí pro práci s mládeží. 

 

 Spolupráce se školami jako zřizovateli některých VKM je nezbytnou podmínkou jejich 

existence. Spolupráce se samosprávami krajů, měst a obcí pomáhala a pomáhá pokrýt 

náklady na činnost mnohých kroužků a doplňuje finanční a materiální krytí oblastních kol 

soutěže Zlatá včela.   

 

 Byla novelizována směrnice ČSV k činnosti VKM s platností od začátku  školního roku  

2013/2014 se současným názvem - Směrnice ČSV, o.s. o činnosti včelařských kroužků 

mládeže č.1/2013. 

 

 Zlatá včela  je soutěž  organizovaná dvoustupňově, v dubnu a počátkem května probíhají 

oblastní kola a  z nich postupují tři nejlepší do  celostátního  kola v Nasavrkách, kde spolu  

soutěží 36 nejlepších   ve znalostech včelařských pomůcek, včelí pastvě, mikroskopování, v 

praktických odbornostech a teoretických znalostech a od roku 2010  bylo celostátní kolo 

rozšířeno o  plnění praktických úkolů při práci ve včelstvech s živými včelami. 

Od roku 2014 bylo nově vytvořeno samostatné kolo pro starší (žáky středních škol) , kde mají 

možnost se poměřit ve svých znalostech a dovednostech se svými vrstevníky z celé ČR 

Náročnost organizace programu i nákladovost narůstá, vzdálenosti a možnosti 

dopravy mezi místem konání a bydlištěm soutěžících, nutí pořadatele uskutečňovat některá 



kola dvoudenní. Současně se zvyšuje povědomí veřejnosti o této ojedinělé zájmové aktivitě 

mládeže. Zde se výrazně  podepsal i  program  „Bez medu to nejde“ protože jím  šířená 

osvěta měla  vliv na větší zájem o včelí produkty a o včelařství celkově. 

 

Vzhledem k zvyšujícím se režijním nákladům vznikají značné problémy organizátorům 

oblastních kol v souvislosti s krácením  finančních prostředků  a to i přesto, že často využívají 

podporu  z jiných zdrojů (obcí, krajů). Zde se naskýtá otázka,  zda má vedení ČSV skutečně na 

mysli, cituji „Maximální a trvalou podporu vedoucím kroužků....“ a nebo  stačí jen počet 

kroužků a dětí, který byl dosažen v letech 2012-2013. Finanční prostředky poskytované z 

rozpočtu svazu na pořádání oblastních kol byly dostatečné na začátku volebního období v 

letech 2010-2011, ale jsou naprosto nedostatečné po pěti letech, kdy se počet VKM i dětí v 

soutěži zdvojnásobil, jak je zřejné z následující tabulky. 

 

 

Rok Počet obl. kol Počet VKM v soutěži Počet dětí v soutěži 

2010 9 73 386 

2011 10 79 490 

2012 11 85 650 

2013 11 95 850 

2014 12 132 647 

 

 

Přírodovědná korespondenční soutěž zájmových svazů je samostatná soutěž a hlavním 

organizátorem je Český svaz včelařů. Na spolupráci se podílejí ostatní zájmové svazy – 

myslivců, rybářů, zahrádkářů a chovatelů. Vyhlášení výsledků této soutěže se uskutečňuje  

na  výstavě Natura Viva v Lysé nad Labem. 

Komise na svém posledním zasedání rozhodla o elektronické podobě této soutěže, kdy 

respondenti  zadávají správné odpovědi na webových stránkách ČSV. 

 

Organizování letních táborů 

 Mezi tyto aktivity patří od roku 2000 Letní škola mladých včelařů v Nasavrkách a od roku 

2007 Letní škola včelaříků v Chlebovicích. Obě jsou finančně podpořeny z ČSV.  Náplň těchto 

pobytů je z převážné části včelařská a z části oddychová. Dětem se zde věnují vedoucí 

včelařských kroužků, učitelé včelařství a o doplňkové programy se starají instruktoři, kteří 

v mnohých případech prošli „včelařskými letními školami“. 

 

 Mezinárodního setkání včelařské mládeže IMYB ( International Meeting of Young 

Beekeepers). 

V roce 2010 se konal v Nasavrkách  první ročník Mezinárodního setkání IMYB. Tento projekt  

vyšel  z pravidelných setkávání včelařských kroužků z České republiky a ze Slovenska v 

minulosti. 

Setkání jsou určena pro mládež ve věku od 12 do 16 let a početně jsou omezena na tři 



zástupce za každou zemi. Konečnému obsazení předcházejí v mnohých státech národní kola, 

z nichž jsou vybráni ti nejlepší soutěžící. Přední myšlenkou vedle podpoření zájmu mladých o 

včelaření bylo i vytvoření určitého mezinárodního prostředí, které pomáhá mezikulturní a 

profesní výměně a spolupráci a také naskytuje možnost pro navázání nových přátelství a 

vznik krásných zážitků pro mladé z včelařského prostředí. 

 

Od úvodního roku 2010 setkání IMYB získala ve světě velký ohlas a projekt se tak 

rozrůstá každým rokem o nové země, přičemž doposud se zúčastnilo již 24 zemí z různých 

koutů světa. Pravidelná účast některých zemí svědčí o velkém zájmu o IMYB, stejně tak jako o 

jeho stabilitě. Letošní již šestý ročník se bude konat ve slovenské Banské Bystrici, přičemž 

předchozí ročníky se konaly v Pszczele Wole (Polsko, 2014), v Münsteru (Německo, 2013), 

v Praze (Česká republika, 2012), ve Warthu (Rakousko, 2011) a v Nasavrkách (Česká 

republika, 2010). Ambicí projektu je vytvořit aktivní mezinárodní síť, jež by společně 

pracovala na rozvoji aktivit pro mládež a jejich vzdělávání a motivaci, neboť budoucnost 

včelařství je právě v rukou mladých včelařů. 

 

Komise  v posledních letech apeluje na zvýšení pozornosti ČSV směrem k výchově 

včelařské mládeže, ať již z důvodu vyšší odbornosti mladých včelařů, snížení věkového 

průměru včelařů, vyššího povědomí mládeže o potřebnosti včelaření či  udržení 

rozpracovaného systému práce s mládeží, která v tak hojném počtu v žádném zájmovém 

sdružení neexistuje. Mezinárodního uznání  této činnosti se nám dostalo na poslední  

APIMODII v Kyjevě v roce 2013. 

 

Za Komisi pro práci s mládeží ČSV 

Ing. Petr Stibor 

 

 

 


